
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 5685 
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 5685, 5731, 5738, 5741,

5744 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1112 έως 1232,

σελ. 5685 - 5721
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

5722 - 5730 
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 24 Ιανουαρίου 2022, σελ.  5731
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:, σελ.  
α) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Σοβαρές επι-

πτώσεις στην τοπική κοινωνία από την αδικαιολόγητη καθυ-
στέρηση στην ένταξη ώριµων έργων του Δήµου Κοµοτηνής
στο πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης» µε ευθύνη της Κυβέρνη-
σης», σελ. 5731 

β) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Να διορθωθεί ΤΩΡΑ η απαράδεκτη διάταξη που προβλέπει
ότι Δικαίωµα Κρατικής Συνδροµής έχουν οι σεισµόπληκτοι
ιδιοκτήτες πολλών κτηρίων, µόνο για ένα (1) απ’ αυτά», σελ.
5733 

γ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων:, σελ.  

i. µε θέµα: «Προστασία των δικαιωµάτων των εργαζοµένων
στα "Πετρέλαια Καβάλας", ακύρωση των απολύσεων και
παύση των µηνύσεων και των πειθαρχικών διώξεων», σελ.
5735 

ii. µε θέµα: «Εφαρµογή της 317/2020 απόφασης της Ολο-
µέλειας του Ελεγκτικού Συνεδρίου περί εξίσωσης των ορίων
ηλικίας (συνταξιοδότησης) µεταξύ ανδρών και γυναικών µε
ανήλικα µέχρι την 31/12/2010 παιδιά», σελ. 5737 

iii µε θέµα: «Μέτρα στήριξης για το σύνολο των εποχικών
εργαζοµένων στα Καταστήµατα Αφορολόγητων Ειδών», σελ.
5739 

δ) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Την απαξίωση των αθλητικών εγκαταστάσεων του Εθνικού
Αθλητικού Κέντρου Νεότητας (ΕΑΚΝ) Αγίου Κοσµά», σελ.
5741 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ 

ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. ,  σελ. 5785 - 5745

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 5685, 5731, 5738, 5741, 

5744

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε.  , σελ. 5741, 5742, 5744
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ Γ.  , σελ. 5734, 5735
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  Β. , σελ. 5734, 5737, 5738, 5739, 

5740
ΠΕΤΣΑΣ Σ.  , σελ. 5732, 5733
ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ Λ. , σελ. 5735, 5736
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 5741, 5742, 5744
ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π.  , σελ. 5736, 5737, 5738, 5739, 

5740
ΧΑΡΙΤΟΥ Δ. , σελ. 5732, 5733

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’

Παρασκευή 21 Ιανουαρίου 2022



Αθήνα, σήµερα στις 21 Ιανουαρίου 2022, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 9.00’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΟΦΙΑΣ ΣΑΚΟΡΑΦΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 20-1-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΝΖ’ συνεδριάσεώς του, της 20-1-22, σε
ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: «Εκσυγ-
χρονισµός του δικαίου ανταγωνισµού για την ψηφιακή εποχή -
Τροποποίηση του ν.3959/2011 και ενσωµάτωση της Οδηγίας

(ΕΕ) 2019/1 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 11ης Δεκεµβρίου 2018 για την παροχή αρµοδιοτήτων στις
αρχές ανταγωνισµού των κρατών µελών, ώστε να επιβάλλουν
αποτελεσµατικότερα τους κανόνες και για τη διασφάλιση της εύ-
ρυθµης λειτουργίας της εσωτερικής αγοράς και άλλες διατά-
ξεις».)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών, τα
ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ NΗ’

Παρασκευή 21 Ιανουαρίου 2022



Α.ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

5686 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5687



5688 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5689



5690 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5691



5692 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5693



5694 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5695



5696 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5697



5698 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5699



5700 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5701



5702 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5703



5704 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5705



5706 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5707



5708 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5709



5710 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5711



5712 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5713



5714 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5715



5716 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5717



5718 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5719



5720 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5721



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

5722 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5723



5724 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5725



5726 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5727



5728 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5729



5730 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επί-
καιρων ερωτήσεων της Δευτέρας 24 Ιανουαρίου 2022.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 309/13-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μάξιµου Χαρακόπουλου προς
την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού µε θέµα: «Δράσεις για
την επέτειο των εκατό χρόνων από τη Μικρασιατική Κατα-
στροφή». 

2. Η µε αριθµό 307/13-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Πα-
ναγιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Σε πολύ δύσκολη κατάσταση τα κέντρα υγείας και τα πε-
ριφερειακά ιατρεία της ανατολικής Αττικής». 

3. Η µε αριθµό 319/17-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Ποια είναι η κυ-
βερνητική θέση για την βιωσιµότητα, την εξυγίανση και τη δια-
σφάλιση των θέσεων εργασίας των Ναυπηγείων Ελευσίνας;». 

4. Η µε αριθµό 305/11-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Αναστολή εφηµερίας του Νοσοκο-
µείου Παίδων Πεντέλης και τη µετατροπή του σε αποκλειστικά
εµβολιαστικό κέντρο». 

5. Η µε αριθµό 304/11-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «ΠΥΡ-
ΚΑΛ στην Ελευσίνα: κυβερνητική θυσία στα διυλιστήρια κόντρα
στις αποφάσεις των αρµοδίων οργάνων». 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 311/14-1-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Πιπιλή προς
την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Ο αγώνας
µας για την επανένωση των Γλυπτών του Παρθενώνα». 

2. Η µε αριθµό 308/13-1-22022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ.
Αλέξανδρου (Αλέκου) Τριανταφυλλίδη προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Άµεση χωροθέτηση του νέου Ογκολογικού Νο-
σοκοµείου Θεσσαλονίκης στο πρώην στρατόπεδο Καρατάσου
στη δυτική Θεσσαλονίκη». 

3. Η µε αριθµό 320/17-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών µε θέµα: «Στον αέρα οι καζανά-
ρηδες και χιλιάδες αµπελοκαλλιεργητές και αγροτικά νοικοκυριά
που ζητούν να διατηρηθεί η ονοµασία της παραδοσιακής τσικου-
διάς Κρήτης».

4. Η µε αριθµό 315/17-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νι-
κόλαου Παπαναστάση προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, µε θέµα: «Οξυµένα προβλήµατα των αγροτών της
Ηπείρου».

5. Η µε αριθµό 306/13-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρ-
σένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα:
«Τέλος στις έρευνες υδρογονανθράκων στην Κρήτη;».

6. Η µε αριθµό 314/17-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέ-
ξανδρου Μεϊκόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Άµεση ανάγκη ανακατασκευής του Κ.Υ. Σκοπέλου.

7. Η µε αριθµό 322/17-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Με ευθύνη της Κυβέρνησης έχουν περιέλθει σε αδιέξοδο χιλιά-
δες αγρότες-παραγωγοί από τα επαναλαµβανόµενα προβλήµατα
στην καταβολή των επιδοτήσεων».

8. Η µε αριθµό 310/13-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρ-
σένη προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα: «Πρέβεζα: Δάσος
Βαλανιδορράχης- Προστασία της ιδιοκτησίας του δηµοσίου».

9. Η µε αριθµό 312/17-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ρεθύµνου του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία κ. Ανδρέα Ξαν-
θού προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Η αναστολή εφηµερίας
του Νοσοκοµείου Παίδων Πεντέλης αποτελεί "ακρωτηριασµό"
της δηµόσιας παιδιατρικής περίθαλψης»

10. Η µε αριθµό 323/17-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρο-
γλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Επαναφορά των
εκατόν είκοσι δόσεων δόσεων για όλους τους πολίτες και δυνα-
τότητα ένταξης στη ρύθµιση των εβδοµήντα δύο δόσεων και των
ληξιπρόθεσµων οφειλών πριν το 2020».

11. Η µε αριθµό 313/17-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λάρισας του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία κ. Βασιλείου
Κόκκαλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Οικονοµικές επιπτώσεις της Πράσινης Συµφωνίας στο
βαµβάκι, στα µήλα, στα ροδάκινα και στην υπαίθρια ντοµάτα».

12. Η µε αριθµό 318/17-1-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Ανατολικής Αττικής του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµα-
χία κ. Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου προς την Υπουργό
Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Επιβολή εισιτηρίου 50
ευρώ στο ναυάγιο της Αλοννήσου».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1140/41/12-11-2021 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ –
Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Απουσία βούλησης εκ
µέρους της Κυβέρνησης για λήψη µέτρων αντιστάθµισης κινδύ-
νου στην αγορά ηλεκτρικής ενέργειας». 

2. Η µε αριθµό 276/13-10-2021 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Αποζηµιώσεις για κινητά
περιουσιακά στοιχεία που καταστράφηκαν από τον σεισµό της
27ης Σεπτεµβρίου». 

3. Η µε αριθµό 1705/6-12-2021 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φά-
µελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε
θέµα: «Θα εφαρµόσει η Κυβέρνηση το αναχρονιστικό τέλος
ταφής του ν.4819/2021, προωθώντας την καύση απορριµµάτων
και ναρκοθετώντας την ανακύκλωση;». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι οι επίκαιρες ερωτή-
σεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Η µε αριθµό 742/29/29.10.2021 ερώτηση, κατ’ άρθρον 130, πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής θα απαντηθεί από τον
Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών, κ. Στυλιανό Πέτσα. 

Οι µε αριθµό 316/17-1-2022 και 321/17-1-2022 επίκαιρες ερω-
τήσεις και η µε αριθµό 1632/1-12-2021 ερώτηση κατ’ άρθρο 130
παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής, θα απαντηθούν από
τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, κ. Πανα-
γιώτη Τσακλόγλου.

Η µε αριθµό 317/17-1-2022 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Ελευθέριο Αυ-
γενάκη και η µε αριθµό 231/11-10-2021 ερώτηση, κατ’ άρθρο 130
παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής, θα απαντηθεί από
τον Υφυπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Γεώργιο Καρα-
γιάννη.

θα συζητηθεί η πρώτη, µε αριθµό 742/29-10-2021 ερώτηση και
αίτηση κατάθεσης εγγράφων του κύκλου των αναφορών-ερωτή-
σεων, του Βουλευτή Ροδόπης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Δηµητρίου (Τάκη) Χαρίτου προς τον Υπουργό Εσω-
τερικών, µε θέµα: «Σοβαρές επιπτώσεις στην τοπική κοινωνία
από την αδικαιολόγητη καθυστέρηση στην ένταξη ώριµων έργων
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του Δήµου Κοµοτηνής στο πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» µε
ευθύνη της Κυβέρνησης». 

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Στυ-
λιανός Πέτσας.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για
την ερώτησή σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΤΑΚΗΣ) ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία
Πρόεδρε.

Καληµέρα, κύριε Υπουργέ. Χρειάστηκε να περάσουν σχεδόν
δυόµισι χρόνια, για να ανακοινώσετε εκατόν πέντε έργα στο πρό-
γραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» ύψους 340.000.000 ευρώ, ένα εκ
των οποίων ένα είναι η ανάπλαση αστικής περιοχής του Δήµου
Κοµοτηνής, 4.800.000 ευρώ κι ένα µικρότερο του Δήµου Ιάσµου. 

Ενώ ο Δήµος Κοµοτηνής και οι άλλοι δήµοι, µε βάση το πλα-
φόν που εσείς ορίσατε, κατέθεσαν τα έργα που κατά προτεραι-
ότητα διεκδικούν για ένταξη, ύψους 22.500.000 ευρώ ο Δήµος
Κοµοτηνής και από 12.000.000 περίπου ευρώ οι τρεις άλλοι
δήµοι, ενώ οι ίδιοι ανταποκρίθηκαν παρά τις ασφυκτικές προθε-
σµίες που θέσατε, µάταια περιµένουν την ένταξη των έργων για
να προχωρήσουν στην υλοποίησή τους. Τώρα θα έπρεπε να υλο-
ποιείτε και όχι να συζητάµε για την ένταξη του έργου της ανά-
πλασης του δήµου, υποστηρίζουν δηµόσια οι εκπρόσωποι του
δήµου και πολύ δικαιολογηµένα. Γιατί δική σας δέσµευση ήταν
η ένταξη των 50% των έργων στο πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙ-
ΤΣΗΣ» έως το τέλος του περασµένου χρόνου.

Μπορείτε να µας πείτε ποιο είναι το ποσοστό έργων που έχετε
εντάξει; Χρειάστηκαν, λοιπόν, δύο χρόνια, µετά από πολλές πα-
λινωδίες, για να αναγνωρίσετε τη σηµασία του «ΦΙΛΟΔΗΜΟΥ»,
µε αποτέλεσµα να βαλτώνουν τα έργα. Το λιγότερο που θα µπο-
ρούσε να σας καταλογίσει κανείς είναι έλλειµµα διαχειριστικής
επάρκειας, για να µην πω ανικανότητας. Εκτός της σοβαρής κα-
θυστέρησης, αφαιρούνται από το πλαφόν των δήµων έργα που
είχαν ενταχθεί στο πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ», ακόµη και αυτά
των οποίων έχει ολοκληρωθεί η υλοποίηση. 

Αδικείτε τους µικρούς δήµους της περιφέρειας, τιµωρείτε
όσους επέδειξαν αποτελεσµατικότητα. Τα έργα των δήµων της
Ροδόπης, των οποίων καθυστερεί η ένταξη, έργα όπως η κατα-
σκευή δικτύων αποχέτευσης, ύδρευσης οικισµών, αγροτικής
οδοποιίας, εξοπλισµού, διαχείρισης απορριµµάτων, ψηφιακής
αναβάθµισης υπηρεσιών και άλλα που έχουν κατατεθεί, είναι βέ-
βαιο πως η υλοποίησή τους θα ανακουφίσει τις τοπικές κοινω-
νίες. 

Σε µία δύσκολη οικονοµικά συγκυρία, η ένταξή τους, κύριε
Υπουργέ, και η υλοποίησή τους θα δώσει αναπτυξιακή ώθηση
και θα συµβάλει στην ενίσχυση της εργασίας, αλλά και στην τό-
νωση της τοπικής οικονοµίας.

Σας ερωτώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ. Εσείς θέσατε το πλαφόν
για κάθε δήµο. Πείτε µας, λοιπόν, µε ποιο συγκεκριµένο χρονο-
διάγραµµα θα προχωρήσει η ένταξη των έργων που σας κατέθε-
σαν οι δήµοι στη Ροδόπη και αν θα εξαιρέσετε από το πλαφόν
τα έργα που έχουν ενταχθεί στο πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ»,
ώστε να αυξηθεί η χρηµατοδότηση των µικρών δήµων. 

Μια παράκληση, κύριε Υπουργέ -και κλείνω κυρία Πρόεδρε:
Τα έργα που εντάσσονται στο πρόγραµµα να ανακοινώνονται
πρώτα στους δήµους και όχι στους κυβερνητικούς Βουλευτές.
Το «κατόπιν ενεργειών µου» δεν υποτιµά µόνο τον ρόλο των
δήµων, αλλά εκθέτει και το ίδιο το Υπουργείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Χρόνια πολλά και καλή χρονιά σε όλους εύχοµαι.
Ευχαριστώ και τον κ. Χαρίτου για την ερώτηση γιατί µου δίνει

την ευκαιρία να απαντήσω για ένα πολύ επιτυχηµένο πρόγραµµα
του Υπουργείου Εσωτερικών, το πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης
» και τις διεξόδους που αυτό δίνει στις ανάγκες που έχουν οι το-
πικές κοινωνίες για έργα υποδοµής.

Κατ’ αρχάς, να πω ότι µια καλή ιδέα, η οποία προήλθε από την
Κυβέρνηση, το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ Ι», µετεξελίχθηκε και
ενισχύθηκε από την προηγούµενη πολιτική ηγεσία του Υπουρ-

γείου Εσωτερικών, τον κ. Θεοδωρικάκο και τον κ. Λιβάνιο, και
αναπτύχθηκε ακόµη περισσότερο από εµένα και τον Μάκη Βο-
ρίδη το προηγούµενο χρονικό διάστηµα. Άρα ένας χρηµατοδο-
τικός φάκελος, κύριε Χαρίτου, που ήταν της τάξης του 1,3
δισεκατοµµύριο ευρώ περίπου, που είναι τα έργα που ενέταξε
στο πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ Ι» η προηγούµενη κυβέρνηση,
αναπτύχθηκε και µε διαδοχικές αυξήσεις έχουµε φτάσει πλέον
στα 3,45 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αν είχαµε µείνει στα 1,3 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ, σήµερα δεν θα µιλάγατε για καθυστερήσεις στο
πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης», αλλά για µη εντάξεις σε κανένα
άλλο χρηµατοδοτικό εργαλείο. 

Εµείς έχουµε εντάξει 1,4 δισεκατοµµύριο ευρώ τους τελευταί-
ους επτά µήνες µετά την υπογραφή περίπου τον Μάρτιο της δα-
νειακής σύµβασης της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων µε το
Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων, η οποία δίνει τη δυνατό-
τητα στο Υπουργείο Εσωτερικών να έχει ένα επιδοτούµενο επι-
τόκιο και άρα να είναι βιώσιµη η αποπληρωµή των δανείων που
συνάπτουν οι δήµοι και οι περιφέρειες της χώρας µε το Ταµείο
Παρακαταθηκών και Δανείων από το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων του Υπουργείου Εσωτερικών. Αυτά δεν τα είχατε
κάνει και σήµερα µιλάτε για καθυστερήσεις για ένα πρόγραµµα
που δεν θα υπήρχε.

Όπως σας είπα, λοιπόν, µε 1,4 δισεκατοµµύριο ευρώ εντάξεις
έργων δεν µπορεί να µιλάει κανείς για καθυστερήσεις. Παρα-
καλώ, για λόγους που έχουν να κάνουν µε την ενηµέρωση των
πολιτών, να ανατρέξετε σε άλλα χρηµατοδοτικά εργαλεία, όπως
είναι το ΕΣΠΑ για παράδειγµα, και να πείτε πότε έχουν ενταχθεί
1,4 δισεκατοµµύριο ευρώ σε επτά - οκτώ µήνες. Δεν υπάρχει
προηγούµενο. Η ταχύτητα µε την οποία τρέχει λοιπόν η Ειδική
Υπηρεσία Διαχείρισης και Εφαρµογής του Υπουργείου Εσωτερι-
κών δεν έχει προηγούµενο στα χρονικά, τουλάχιστον όσο ξέρω
εγώ, των χρηµατοδοτικών εργαλείων και τους αξίζουν συγχαρη-
τήρια και το λέω και δηµόσια. Το προσωπικό έχει υπερβάλει εαυ-
τόν ακριβώς για να ανταποκριθεί όσο το δυνατόν πιο γρήγορα
στις ανάγκες που έχουν θέσει οι τοπικές κοινωνίες µέσω των
προγραµµάτων που υπέβαλλαν στο Υπουργείο Εσωτερικών.

Και έχουν υποβάλει πάνω από τρεις χιλιάδες αιτήσεις για έργα
πάνω από 6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Όπως καταλαβαίνετε, ο χρη-
µατοδοτικός φάκελος είναι µικρότερος παρά το γεγονός ότι
εµείς τον αυξήσαµε. Άρα, για αυτόν τον λόγο ήταν απαραίτητη
η επιβολή πλαφόν. Το πλαφόν, που το θέσαµε µε παρρησία και
το κινητοποιήσαµε και ενηµερώσαµε τους δήµους και τις περι-
φέρειες για την ανάγκη να τεθεί πλαφόν, ώστε να µην αδικηθούν
δήµοι, αντικατοπτρίζεται στη σηµερινή εικόνα. Και η σηµερινή ει-
κόνα των εντάξεων δείχνει µια ισόρροπη κατανοµή σε όλες τις
περιφέρειες της χώρας, ενώ πριν µε το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗ-
ΜΟΣ» υπήρχε, όπως ξέρετε, µία ανισοκατανοµή υπέρ των µικρών
περιφερειακών δήµων σε ορισµένες γεωγραφικές περιοχές, οι
οποίες όµως πλέον έχουν αναπτυχθεί και µε τα αστικά κέντρα
και µε τους πιο µεγάλους δήµους. Καταλαβαίνουµε όλοι ότι, όταν
εντάσσονται δήµοι µεγάλοι, όπως της Αττικής ή της Θεσσαλονί-
κης, όπου ζει ο µισός πληθυσµός της χώρας, αυτό είναι προς το
καλό των πολιτών.

Θα ήθελα να κρατήσω λίγο χρόνο για τη δευτερολογία µου,
αλλά πρέπει να σας απαντήσω σε δύο θέµατα. Για τον Δήµο Κο-
µοτηνής όντως έχουν υποβληθεί φιλόδοξες προτάσεις, οι οποίες
είναι πολύ περισσότερες από το πλαφόν των 22 εκατοµµυρίων
ευρώ, που είπατε. Έχουν ενταχθεί όµως ήδη τα 4,8 εκατοµµύρια
της αστικής ανάπλασης, όπως είπατε, για την οποία ένταξη θα
καταθέσω στα Πρακτικά γιατί αυτό ζητούσατε και στην ερώτησή
σας. Αλλά υπήρχε επίσης ένα υπόλοιπο από το πρόγραµµα «ΦΙ-
ΛΟΔΗΜΟΣ», το οποίο αυτή τη στιγµή οδηγεί τον Δήµο της Κο-
µοτηνής να είναι κοντά στο µισό του πλαφόν, γύρω στο 47%.

Τι θα κάνουµε το επόµενο χρονικό διάστηµα; Θα εντάξουµε
δύο βασικά έργα τα οποία έχουν αξιολογηθεί. Απ’ ό,τι αντιλαµ-
βάνοµαι, σύµφωνα µε την ενηµέρωση που έχω από τις υπηρεσίες
µου είναι η πρόσκληση που αφορά τον ψηφιακό µετασχηµατισµό
του δήµου και η πρόσκληση που αφορά τη διαχείριση των απορ-
ριµµάτων, που είναι ένα πολύ επίκαιρο θέµα λόγω και της εφαρ-
µογής τέλους ταφής από της 1-1-2022. Αυτά αναµένονται να
ενταχθούν στις συνεδριάσεις του Ιανουαρίου και του Φεβρουα-
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ρίου, δηλαδή το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα.
Επιφυλάσσοµαι για κατάθεση όλων των υπόλοιπων προτά-

σεων, όταν θα έρθει η αξιολόγηση από την επιτροπή, δηλαδή θα
περάσει από την Επιτροπή Αξιολόγησης. Θα κρατήσω λίγο
χρόνο για τη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.

Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε πολλή

προσοχή. Μάλλον δεν βλέπετε ότι υπάρχει καθυστέρηση σοβαρή
στην ένταξη των έργων των δήµων και ιδιαίτερα των δήµων της
Ροδόπης, που σας ανέφερα. Και όχι µόνο δεν βλέπετε καθυστέ-
ρηση, αντίθετα ισχυριστήκατε ότι φτιάξατε ένα πιο ισχυρό, µε
αυξηµένους πόρους χρηµατοδοτικό εργαλείο, απ’ ό,τι κατάλαβα,
το «Αντώνης Τρίτσης», απαξιώνοντας ουσιαστικά το προηγού-
µενο πρόγραµµα του «ΦΙΛΟΔΗΜΟΥ».

Ενώ τι κάνατε στην πραγµατικότητα, κύριε Υπουργέ; Μετά από
παλινωδίες δύο σχεδόν χρόνων αυτό που κάνατε ήταν να αντι-
γράψετε τον ίδιο τον µηχανισµό µόχλευσης χρηµάτων που έκανε
το «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ». Μόνο, κύριε Υπουργέ, που το κόστος αυτής
της καθυστέρησης των σχεδόν δυόµισι χρόνων θα το υποστούν
οι πολίτες που δεν βλέπουν να γίνονται έργα και βέβαια οι ίδιοι
οι δήµοι.

Αντί να αξιοποιήσετε το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ», το απα-
ξιώσατε. Ένα πρόγραµµα που γνωρίζουν οι δήµοι και οι τοπικές
κοινωνίες ότι έδωσε δυνατότητες στους µικρούς δήµους γρή-
γορα να εντάσσουν και να εκτελούν έργα ζωτικής σηµασίας για
τις τοπικές κοινωνίες.  Εσείς, αυτό το πλεονέκτηµα, πριν λίγο, το
ακυρώσατε, λέγοντας ότι ενισχύει µόνο τους µικρούς δήµους.
Μα, αυτό ακριβώς χρειάζεται σήµερα η αυτοδιοίκηση.

Αφήσατε να λήξει, τέλος του 2019, η σύµβαση µε την Ευρω-
παϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και το Ταµείο Παρακαταθηκών και
Δανείων και ήρθατε µετά από δύο χρόνια σχεδόν για να υπογρά-
ψετε την ίδια σύµβαση, που ουσιαστικά αναγνωρίζει και τη ση-
µασία και την αξία του «ΦΙΛΟΔΗΜΟΥ».

Σας λέω, λοιπόν, πολύ ειλικρινά ότι η ευθύνη για τη µεγάλη
αυτή καθυστέρηση ένταξης των έργων είναι αποκλειστικά δική
σας, της Κυβέρνησης, εννοώ, όχι προσωπικά. Το λέω αυτό, κύριε
Υπουργέ, γιατί για το νέο χρηµατοδοτικό εργαλείο -στην πραγ-
µατικότητα αντιγράψατε τον «ΦΙΛΟΔΗΜΟ»- πράγµατι, κάνετε µία
παραδοχή. Ποια είναι η παραδοχή; Λέτε ότι έχει πιο ισχυρούς
πόρους. Σας ρωτώ, γιατί αποκλείατε τη δυνατότητα να φτάσει
στα όρια των 2 δισεκατοµµυρίων το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ»;
Και γιατί µε τέτοια βεβαιότητα θεωρείτε δεδοµένο, µετά από
δυόµισι χρόνια καθυστερήσεων, ότι θα ενταχθούν τα έργα και
θα καλυφθεί το ύψος αυτού του προγράµµατος µε υψηλότερο
προϋπολογισµό, που εσείς θέτετε.

Και κάτι ακόµα, κύριε Υπουργέ. Ανησυχούµε γιατί τα κριτήρια
που θέσατε για την ένταξη των έργων, πέραν αυτών που σας
έθεσα, τα αρνείστε. Να µην ενταχθούν, να µην συνυπολογίζεται
στο πλαφόν τα έργα που ήδη έχουν υλοποιηθεί, ακόµα από τον
«ΦΙΛΟΔΗΜΟ».

Πέρα από αυτό το ζήτηµα που σας έθεσα, υπάρχει και η ανη-
συχία, ο κίνδυνος να αναβιώσουν πελατειακές λογικές. Ευτυχώς,
που δεν υπάρχουν δήµαρχοι, διαθέσιµοι σήµερα, για κάτι τέτοιο.
Το λέω αυτό γιατί η νέα ΚΥΑ που υπογράψατε σας δίνει κατ’ εξαί-
ρεση τη δυνατότητα, κύριε Υπουργέ, να εντάσσετε έργα συγκε-
κριµένα. Θα σας έλεγα, λοιπόν, να µην προχωρήσετε σε κατ’
επιλογήν εντάξεις, αλλά να δώσετε µια οριζόντια λύση, έτσι ώστε
όλα τα έργα που τα αφαιρέσατε από το πλαφόν, που ήταν ενταγ-
µένα και υλοποιήθηκαν από το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ», να
µπορέσουν οι δήµοι να πάρουν επιπλέον πόρους, ιδιαίτερα οι µι-
κροί, ιδιαίτερα της περιφέρειας, για να µπορέσουν πράγµατι να
ολοκληρώσουν έργα, που τόσο ανάγκη έχουν και οι πολίτες στις
τοπικές κοινωνίες. Τόσο ανάγκη έχει η τοπική οικονοµία για θέ-
σεις εργασίας και για την τοπική ανάπτυξη. 

Περιµένω, κύριε Υπουργέ, να µου δώσετε απάντηση. Θα επι-
µείνω συγκεκριµένα για τους δήµους της Ροδόπης, τι χρονοδιά-
γραµµα έχετε για την ένταξη των έργων.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο έχει ο κ. Πέ-

τσας. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς δύο - τρία βασικά πράγµατα. Τα νούµερα δεν λένε

ψέµατα, κύριε Χαρίτου. Λέτε ότι θα έπρεπε να είχαµε τον χρη-
µατοδοτικό φάκελο του «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ» στα 2 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Μα, σας λέω, το πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης» που πε-
ριλαµβάνει και το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ», έχει φτάσει στα
3,45 δισεκατοµµύρια ευρώ. Φαντάζοµαι, δεν θέλετε να περιορί-
σουµε τον φάκελο στα 2 δισεκατοµµύρια. Εµείς δεν θα το κά-
νουµε, γιατί ήδη µαζί µε το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ» και τις
εντάξεις του 1,4 δισεκατοµµυρίου ευρώ, που σας έχω πει, τους
τελευταίους επτά-οκτώ µήνες, έχουµε φτάσει στα 2,7 δισεκατοµ-
µύρια εντάξεις. Τα 2,7 δισεκατοµµύρια είναι περισσότερα από
τα 2 δισεκατοµµύρια, κύριε Χαρίτου! Δεν µπορούµε να πάµε
πίσω, µπροστά θα πάµε. Και κάνουµε ό,τι µπορούµε για να εντά-
ξουµε όσα περισσότερα έργα µπορούµε.

Είπατε, επίσης, για πελατειακές λογικές. Ποιες είναι οι πελα-
τειακές λογικές; Ο Δήµος Κοµοτηνής έχει υποβάλει ένα πρό-
γραµµα, εµβληµατικό, για την ύδρευση ύψους 17 εκατοµµυρίων
ευρώ. Αυτό, αν αξιολογηθεί από τις υπηρεσίες του Υπουργείου
Εσωτερικών και περάσει από την Επιτροπή Αξιολόγησης -που ξέ-
ρετε ότι είναι ανεξάρτητη και συµµετέχει και η ΚΕΔΕ και η ΕΝΠΕ-
δεν θα πρέπει η πολιτική ηγεσία να το σταθµίσει, αν µπορεί να
το εντάξει; Τι θα πρέπει να πει; Ότι, επειδή είναι εµβληµατικό και
είναι 17 εκατοµµυρίων ευρώ, θα πάρει µόνο αυτό το έργο ο
Δήµος Κοµοτηνής και τίποτα από τα άλλα, που αφορούν, ενδε-
χοµένως, τα θέµατα διαχείρισης απορριµµάτων ψηφιακού µετα-
σχηµατισµού, θέµατα αγροτικής οδοποιίας, ζητήµατα που
σχετίζονται µε την ηλεκτροκίνηση και γενικά το πράσινο αποτύ-
πωµα της περιοχής;

Όχι! Εµείς προσπαθούµε, πράγµατι, στο µέτρο που έχουµε
έναν χρηµατοδοτικό φάκελο πολύ πιο διευρυµένο, αλλά και µε
πολύ περισσότερες ανάγκες, να κάνουµε το καλύτερο δυνατό,
για να εντάξουµε έργα που βοηθούν την τοπική κοινωνία να πάει
µπροστά. 

Όσον αφορά τα ζητήµατα που θέτετε για τα έργα των υπολοί-
πων δήµων της περιοχής, δεν µπορώ να προκαταλαµβάνω ούτε
την αξιολόγηση των φακέλων -σας είπα ότι είναι πάνω από τρεις
χιλιάδες αιτήσεις µε ογκωδέστατους φακέλους- ούτε την εισή-
γηση της Επιτροπής Αξιολόγησης. 

Όταν, λοιπόν, θα έχουµε εντάξεις έργων, µε χαρά να τις ανα-
κοινώνουµε ή κατόπιν ερώτησής σας ή κατάθεσης εγγράφων ή
και ενηµέρωσής σας οποτεδήποτε από τις υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών.

Και για να κλείσω, κυρία Πρόεδρε, το χρηµατοδοτικό εργαλείο
αυτό, το «Αντώνης Τρίτσης», πραγµατικά µπορεί να µετασχηµα-
τίσει τις τοπικές κοινωνίες σε συνδυασµό, όµως, και µε τα άλλα
χρηµατοδοτικά εργαλεία που έχουµε, που είναι ένα µεγάλο
ΕΣΠΑ και για πρώτη φορά το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Και µε τις συνέργειες που έχουµε αναπτύξει -και στην κοινή
υπουργική απόφαση που αναφέρατε, κύριε Χαρίτου, φαίνονται
ξεκάθαρα- µπορούµε να µοχλεύσουµε χρήµατα και µε αυτά τα
εργαλεία, ώστε ο φάκελος που έχουµε στη διάθεσή µας τελικά
να γίνει πολύ µεγαλύτερος και, όπως εγώ πιστεύω, θα ξεπεράσει
τα 4 δισεκατοµµύρια ευρώ µέχρι τέλος Μαρτίου, όπως ζητήσατε
να σας ενηµερώσω για το χρονοδιάγραµµα εντάξεως των έργων.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Ακολουθεί η δεύτερη µε αριθµό 231/11-10-2021 ερώτηση του

κύκλου των αναφορών - ερωτήσεων, του Βουλευτή Ηρακλείου
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Να διορθωθεί
ΤΩΡΑ η απαράδεκτη διάταξη που προβλέπει ότι δικαίωµα κρατι-
κής συνδροµής έχουν οι σεισµόπληκτοι ιδιοκτήτες πολλών κτη-
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ρίων, µόνο για ένα απ’ αυτά».
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Κα-

ραγιάννης.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε πολύ καλά και από πρώτο χέρι τις

καταστροφικές συνέπειες του σεισµού στην ευρύτερη περιοχή
των Δήµων Μινώα Πεδιάδας και Αρχανών - Αστερουσίων, αλλά
και εντός των ορίων των γειτονικών δήµων. 

Δεν θα θέσω θέµατα σήµερα που έχουν να κάνουν µε τους αν-
θρώπους που ακόµα δεν έχουν αποκατασταθεί ως προς την προ-
σωρινή κατοικία. Φιλοξενούνται ακόµα είτε στα παιδιά τους είτε
σε φίλους και συγγενείς και υπάρχουν τεράστια προβλήµατα
ακόµα και από την απαίτηση της πολιτείας να πληρώνουν το ηλε-
κτρικό ρεύµα στους οικίσκους. Όµως, θα αναφερθώ στην οικο-
νοµική και κοινωνική ανασυγκρότηση, στην οικιστική ανασυγκρό-
τηση, η οποία έχει βαλτώσει δυστυχώς. 

Ένα σχόλιο και µια πρόταση, κατά την άποψή µου, είναι ότι θα
πρέπει η Κυβέρνηση να αποφασίσει και να ορίσει έναν φορέα ως
συντονιστή όλων των ενεργειών όλων των υπόλοιπων εµπλεκο-
µένων είτε είναι δήµος, είτε είναι περιφέρεια, είτε είναι κάποιος
κρατικός λειτουργός ή το ίδιο το Υπουργείο Υποδοµών, αλλά να
έχει τον συντονισµό. Σήµερα αυτό δεν υπάρχει. Καθένας πράττει
αυτό που νοµίζει και όλα µαζί δεν κάνουν σχέδιο. 

Έρχοµαι στο συγκεκριµένο θέµα που αφορά την οικιστική ανα-
συγκρότηση. Η πρώτη κοινή υπουργική απόφαση που βγήκε
προέβλεπε ότι θα µπορούσε ένα κτήριο να ενταχθεί στο πρό-
γραµµα «ΑΡΩΓΗ» και ως προς την πρώτη ενίσχυση και στην απο-
κατάστασή του χωρίς κανένα όριο. 

Θέσαµε το ζήτηµα ότι δεν µπορεί σε έναν ιδιοκτήτη που έχει
και σπίτι και κατάστηµα να µπαίνει µόνο το ένα από τα δύο στην
ενίσχυση. Τροποποιήθηκε µέσα σε λίγες µέρες η απόφαση και
τι έκανε; Έβαλε και όριο τετραγωνικών, όχι µόνο δεν διευκόλυνε
τον ιδιοκτήτη κατοικίας και καταστήµατος που του έχουν πληγεί
και τα δύο, αλλά έβαλε και όριο τετραγωνικών. Έτσι έγινε δυ-
σµενέστερη. Για ορισµένες κατηγορίες σ’ έναν ιδιοκτήτη κατα-
στήµατος εκατόν είκοσι τετραγωνικών και ογδόντα τετραγω-
νικών αποθήκη, που όλα µαζί κάνουν διακόσια, δεν εντάσσεται
πλέον ολόκληρο, διότι θα ενταχθούν µόνο τα εκατόν πενήντα τε-
τραγωνικά. Πολλά καταστήµατα υπερβαίνουν αυτό το όριο µαζί
µε τους αποθηκευτικούς χώρους που έχουν και αυτό είναι ένα
εµπόδιο. 

Αυτό που ζητάµε, λοιπόν, είναι τα εκατόν πενήντα τετραγωνικά
που αποφασίσατε να ισχύουν για την κατηγορία των σπιτιών, των
οικιών και για την κατηγορία των καταστηµάτων χωριστά. Αυτό
θα ήταν µια δίκαιη απόφαση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Κεγκέρογλου, µου δίνετε την ευκαιρία για µία

ακόµη φορά για τα θέµατα του Αρκαλοχωρίου και της ευρύτερης
περιοχής που έχει πληγεί από το σεισµό να ενηµερώσουµε το
Σώµα και την Εθνική Αντιπροσωπεία για τις ενέργειες της Κυβέρ-
νησης αναφορικά µε το πώς αντιµετωπίσαµε τις συνέπειες αυτού
του καταστροφικού σεισµού στην Κρήτη. Αν και σας έχουµε
απαντήσει και γραπτώς, νοµίζω έχει τη σηµασία του να αναφερ-
θούµε εκτενώς ξανά στις ενέργειες της Κυβέρνησης, το τι έκανε
αµέσως µετά την εκδήλωση του φαινοµένου. 

Κύριε Κεγκέρογλου, γνωρίζετε καλύτερα, νοµίζω, από τον κα-
θένα ότι το σύνολο του κρατικού µηχανισµού κινητοποιήθηκε
άµεσα, µε κύριο µέληµα την ανακούφιση των πληγέντων, την
άµεση κάλυψη των στεγαστικών αναγκών, καθώς και την αποκα-
τάσταση των ζηµιών. 

Κάθε καλοπροαίρετος θα συµφωνήσει ότι η αντίδρασή µας
ήταν άµεση, ουσιαστική, συντονισµένη και αποτελεσµατική. Προ-
βήκαµε άµεσα στη χορήγηση εκατόν είκοσι τεσσάρων οικίσκων
για τις στεγαστικές ανάγκες των σεισµοπαθών. Γνωρίζετε πολύ
καλά ότι ενενήντα εννέα διατέθηκαν στο Δήµο Μινώα - Πεδιάδος,

είκοσι δύο στο Δήµο Αρχανών - Αστερουσίων και τρεις στο Δήµο
Ηρακλείου. 

Μάλιστα πρόκειται, κατόπιν και δικής σας σχετικής πρότασης,
που καταθέσατε εδώ στο Κοινοβούλιο, να υλοποιήσουµε και νέα
προµήθεια ενενήντα ακόµη οικίσκων, για να καλύψουµε ό,τι
ανάγκες ακόµη υπάρχουν. 

Για τις ανάγκες της προσωρινής κάλυψης της στέγασης των
σχολικών συγκροτηµάτων, ξέρετε πολύ καλά ότι οι κτιριακές
υποδοµές διέθεσαν ήδη εκατό σχολικές αίθουσες. Παράλληλα,
άµεσα επισκευάσαµε τα τέσσερα µεγάλα σχολικά συγκροτήµατα
που υπήρχαν, όσα έχρηζαν µικρών επισκευών, για να µπορέσουν
να επαναλειτουργήσουν και ήδη τα παιδιά είναι µέσα στα σχο-
λεία τους.

Παράλληλα, µε πρωτοβουλία του Υπουργού Κώστα Καρα-
µανλή ιδρύθηκε το ΤΑΕΦΚ του Ηρακλείου για την καλύτερη εξυ-
πηρέτηση των πολιτών και το συντονισµό των δράσεων του
Υπουργείου και ήδη εξελίσσεται η διαδικασία στελέχωσής του
µε τριάντα υπαλλήλους κυρίως µηχανικούς. 

Όπως σωστά προείπατε, µέσα σε µια εβδοµάδα από την έκ-
δοση της πρώτης ΚΥΑ οριοθέτησης και χορήγησης της στεγα-
στικής συνδροµής, προχωρήσαµε σε τροποποίησή της, προ-
κειµένου να συµπεριλάβουµε και νεότερα στοιχεία που προέκυ-
ψαν, αλλά να κάνουµε και κάτι που έγινε για πρώτη φορά: χορή-
γηση δωρεάν κρατικής αρωγής για την ανακατασκευή ή επι-
σκευή όλων των ιδιοκτησιών που έχει κάποιος σεισµόπληκτος
στην κατοχή του, έως εκατόν πενήντα τετραγωνικά συνολικά. 

Για ιδιοκτήτες τώρα που έχουν στην κατοχή τους ακίνητα που
έχουν υποστεί βλάβες και υπερβαίνουν τα εκατόν πενήντα τε-
τραγωνικά στο σύνολό τους, προβλέπεται για τα εναποµείναντα
η χορήγηση άτοκου δανείου για την επισκευή τους, όπως ισχύει
εδώ και πολλές δεκαετίες και αυτό έχει γίνει για πρώτη φορά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Μισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε. 
Όµως, θέλω να σας δώσω και ένα ακόµη στοιχείο, ότι έως σή-

µερα το συνολικό ποσό που έχει διατεθεί για κρατική αρωγή
στους σεισµόπληκτους της Κρήτης µέσω της πλατφόρµας
arogi.gov.gr ανέρχεται σε 40.981.118 ευρώ και αφορά έξι χιλιά-
δες εξακόσιους εβδοµήντα δικαιούχους. Δηλαδή µέσα σε λιγό-
τερο από τέσσερις µήνες το κράτος έχει διαθέσει σχεδόν
41.000.000, κύριε Κεγκέρογλου, στους κατοίκους της Κρήτης
που επλήγησαν από αυτό το σεισµό. 

Κάτι τέτοιο, επειδή είστε έµπειρος κοινοβουλευτικός, γνωρί-
ζετε πως δεν έχει ξαναγίνει σε τόσο σύντοµο χρονικό διάστηµα
και αυτό οφείλετε να το πιστώσετε στην Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη.

Για τα υπόλοιπα θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-

πουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ κι εσάς, κύριε Υπουργέ, γιατί επιβεβαιώσατε µε τα

στοιχεία που δώσατε ότι πραγµατικά µεγάλο ποσοστό των αστέ-
γων εξυπηρετείται από φίλους, συγγενείς, παιδιά ή µε καταστά-
σεις, οι οποίες δεν συνάδουν µε τη σύγχρονη εποχή και την
ανάγκη να έχουν ένα αξιοπρεπές επίπεδο διαβίωσης. 

Από τα έξι χιλιάδες εξακόσια εβδοµήντα κτήρια τα οποία έχετε
χρηµατοδοτήσει, είναι πάνω από χίλιοι αυτοί που είναι εντελώς
άστεγοι. Και µιλήσατε για εκατόν πενήντα οικίσκους, τους οποί-
ους έχετε διαθέσει και θα διαθέσετε και ακόµη ενενήντα. Δεν
σκεφτήκατε οι υπόλοιποι τι κάνουν, πώς ζουν, πώς περνούν και
πώς επιβιώνουν αυτή την περίοδο; 

Έρχοµαι στο θέµα της οικιστικής ανασυγκρότησης. Κατ’ αρ-
χάς, η πλατφόρµα έχει κλείσει εδώ και καιρό, χωρίς να δίδεται η
δυνατότητα να υποβάλλονται αιτήσεις και πρέπει να ανοίξει
άµεσα και για ικανό διάστηµα, προκειµένου να γίνουν και διορ-
θώσεις και να υποβληθούν νέες αιτήσεις. 

Το πρόβληµα που έπρεπε να διορθώσετε στις 6 Οκτωβρίου,
όταν κάνατε την τροποποίηση, δυστυχώς το επιδεινώσατε. Ενώ
δεν υπήρχε πλαφόν µέχρι τότε, βάλατε πλαφόν. Ε, όχι, αυτό δεν
είναι επιτυχία. 
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Θα πρέπει, λοιπόν, να ξαναδείτε όχι το πλαφόν, διότι τέθηκε,
κατανοώ ότι δεν µπορείτε, πρώτον, να το πάρετε πίσω και, δεύ-
τερον, πρέπει να υπάρχει ένα πλαφόν και ένα όριο λογικό γι’
αυτές τις περιπτώσεις, αλλά όχι να είναι οριζόντιο και να αφορά
το άθροισµα σπιτιού και καταστήµατος. 

Δηλαδή, βάζετε τον άνθρωπο να διαλέξει, ή θα φτιάξει το σπίτι
του να µένει και θα µείνει το κατάστηµα, άρα, από εδώ και πέρα
θα ζήσει χωρίς εισοδήµατα, ή θα φτιάξει το κατάστηµα και δεν
θα έχει πού να µείνει. Δεν γίνεται αυτό.

Εάν, λοιπόν, έχετε επιλέξει να είναι άτοκο δάνειο η στήριξη
που θα κάνει η πολιτεία για το ένα από τα δύο, να δώσετε εγ-
γύηση του δηµοσίου. Δώστε εγγύηση του δηµοσίου! Κανείς δεν
πρόκειται να πάρει άτοκο δάνειο, κανείς –µα, κανείς!- που έχει
ένα κατάστηµα που καταστράφηκε, που δεν λειτουργεί και του
λες «πάρε άτοκο δάνειο!». Ποια τράπεζα θα του δώσει; Δώστε
εγγύηση του δηµοσίου για όλο το πρόβληµα που έχει να αντιµε-
τωπίσει ένας άνθρωπος και όχι περιορισµένα για το 20%! Εάν το
20% διευκόλυνε τα πράγµατα, ειλικρινά εγώ θα ερχόµουν να σας
θέτω σήµερα το θέµα εδώ;

Δείτε, λοιπόν, αυτές τις σκέψεις και τα προβλήµατα τα οποία
υπάρχουν, ούτως ώστε πραγµατικά να έχουµε µια ολοκληρω-
µένη αντιµετώπιση των προβληµάτων, τα οποία είναι πολλά.

Οι πρώτες εντυπώσεις και οι πρώτες ενέργειες δεν είχαν συ-
νέχεια, κύριε Υπουργέ. Στη συνέχεια έχει υπάρξει µια βάλτωση.
Μοναχός σας είπατε ότι ενώ αποφασίστηκε η ίδρυση του γρα-
φείου, δεν έχει στελεχωθεί ακόµα. Μα, είναι κοντά έξι µήνες
τώρα, πέντε µήνες. Είναι θέµατα, λοιπόν, τα οποία πρέπει να τα
ξαναδείτε και εντάξει, δώσατε απάντηση. Όµως, επειδή η απάν-
τηση δεν είναι ικανοποιητική και όχι επειδή είναι τυπικά εκπρό-
θεσµη, ε, βέβαια, θα ξανάρθει το θέµα στη Βουλή. Γι’ αυτό,
έρχεστε σήµερα και το συζητάµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Κεγκέρογλου, κάθε κυβέρνηση νοµίζω ότι οφεί-

λει να διαχειρίζεται µε τη µέγιστη δυνατή σύνεση τα δηµόσια οι-
κονοµικά, όχι µόνο από ευθύνη απέναντι στους Έλληνες φορο-
λογούµενους, αλλά και για τις γενιές που έρχονται.

Οφείλω να κάνω κάποιες παρατηρήσεις σε όλα αυτά που ανα-
φέρατε.

Πρώτα από όλα, η πολιτεία ήταν δίπλα από την πρώτη στιγµή.
Άστεγος δεν υπήρξε κανείς, φροντίσαµε να πάνε άµεσα είτε σε
ξενοδοχεία είτε σε σπίτια είτε σε οικίσκους. Ήσασταν και εσείς
εκεί, όταν ο ίδιος ο Πρωθυπουργός ήρθε και φροντίσαµε να µην
µείνει κανείς έξω. Και αυτό το φροντίσαµε από την πρώτη στιγµή.
Και γι’ αυτό, οι ενέργειες που κάνουµε και από το Υπουργείο
Υποδοµών και Μεταφορών, αλλά και από το σύνολο της Κυβερ-
νήσεως στοχεύουν σε αυτό ακριβώς το σηµείο.

Και οφείλω να αναφερθώ και σε κάτι άλλο, κύριε Κεγκέρογλου.
Αναζήτησα στα Πρακτικά της Βουλής και δεν κατάφερα να εντο-
πίσω καµµία νοµοθετική πρωτοβουλία -ακόµη και επί των ηµερών
σας ως κυβέρνηση- που να αλλάζει αυτό το νοµικό πλαίσιο. Από
το 1979 που τέθηκε στον νόµο το όριο των εκατόν πενήντα τε-
τραγωνικών µέχρι σήµερα δεν έχει αλλάξει ποτέ. Και ξέρετε, δεν
είναι µόνο αν είναι ανεδαφικό, αλλά αν συνιστά και διάκριση.

Θέλετε να σας αναφέρω τι έχει συµβεί στους σεισµούς στη
Λευκάδα, στην Κεφαλλονιά, στον σεισµό στην Ηλεία το 2017, στη
Λέσβο, στα Τρίκαλα και στην Καρδίτσα;

Σε αντίθεση, λοιπόν, µε το παρελθόν, τώρα για πρώτη φορά
θεσπίσαµε τη χορήγηση κρατικής αρωγής µέχρι τα εκατόν πε-
νήντα τετραγωνικά, ανεξάρτητα -και αυτό έχει τη σηµασία του,
κύριε Κεγκέρογλου- αν τα εκατόν πενήντα τετραγωνικά αφορούν
περισσότερες της µίας ιδιοκτησίας. Καταργήσαµε τον σχετικό
περιορισµό, κάτι που απαντά –νοµίζω- και στο ερώτηµά σας και
για τις υπόλοιπες χορηγήθηκε και προβλέφθηκε η χορήγηση
άτοκου δανείου. Και φυσικά, είναι µε εγγύηση του ελληνικού δη-
µοσίου.

Η πολιτεία ήταν από την πρώτη στιγµή εκεί πέρα. Θέλετε να

θυµηθούµε πόσο γρήγορα βγήκε η ΚΥΑ µε τα συναρµόδια
Υπουργεία, µε τα οποία προβλέφθηκε η χορήγηση εφάπαξ έκτα-
κτης οικονοµικής ενίσχυσης 14.000, 8.000, ή 3.000 ευρώ αντί-
στοιχα για κάθε µορφή κτηριακής εγκατάστασης, ως πρώτη
αρωγή έναντι της στεγαστικής συνδροµής;

Και θα ήθελα σε αυτό το σηµείο, µιας και αναφερθήκατε και
στις επιχειρήσεις και στα µαγαζιά, να πω πως οι ζηµιές που δεν
αφορούν τις κτηριακές εγκαταστάσεις, αλλά σε στοιχεία ενερ-
γητικού, όπως εξοπλισµός, πρώτες ύλες, εµπορεύµατα, εντάσ-
σονται και αυτές στο πλαίσιο της κρατικής αρωγής και δικαιού-
νται αποζηµίωση.

Και να είστε σίγουρος ότι, όσο η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη επιτυγχάνει τη µεγέθυνση της οικονοµικής δραστηριό-
τητας τόσο οι δυνατότητες του κράτους θα µεγαλώνουν, καθώς
και η δυνατότητα διεύρυνσης των κοινωνικών παροχών σε τέ-
τοιου είδους φαινόµενα. Είµαστε από την πρώτη στιγµή δίπλα
και θα παραµένουµε δίπλα στους πολίτες. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 316/17-1-2022 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λεωνίδα Στολτίδη προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα:
«Προστασία των δικαιωµάτων των εργαζοµένων στα “Πετρέλαια
Καβάλας”. Ακύρωση των απολύσεων και παύση των µηνύσεων
και πειθαρχικών διώξεων», στην οποία θα απαντήσει ο Υφυπουρ-
γός Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Παναγιώτης Τσακλό-
γλου.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η «ENERGEAN OIL» εκµεταλλεύεται κοιτά-

σµατα του Πρίνου. Με πρόσχηµα δυσµενείς οικονοµικές συνθή-
κες προχωρά στην υλοποίηση του προγράµµατος αναδιάρ-
θρωσης, µε στόχο τη µείωση του επονοµαζόµενου «εργασιακού
κόστους», επιδιώκοντας να συµπιέσει ακόµα περισσότερο τα
όποια εναποµείναντα δικαιώµατα των εργαζοµένων. Γι’ αυτό επι-
δίωξε να προχωρήσει σε απολύσεις που τις βάφτισε «εθελούσιες
παραιτήσεις», µε διακηρυγµένο στόχο την αντικατάσταση των
παλαιότερων και έµπειρων εξειδικευµένων εργατών µε νέους
ευέλικτους και φθηνούς. 

O λόγος γίνεται για µια εταιρεία της οποίας πρόσφατα η
Βουλή ενέκρινε τη δανειοδότηση µε 90,5 εκατοµµύρια ευρώ και
µε δάνειο µειωµένης εξασφάλισης ύψους 9,5 εκατοµµυρίων
ευρώ από το ελληνικό κράτος κατόπιν συµφωνίας µε την Ευρω-
παϊκή Ένωση. 

Οι εργαζόµενοι δίνουν τους τελευταίους µήνες τον δικό τους
αγώνα και αντιτίθενται στο σχέδιο εργολαβοποίησης του Πρίνου,
όπως εύστοχα έχω χαρακτηρίσει το περιβόητο «σχέδιο αναδιάρ-
θρωσης» της εταιρείας. 

Η εταιρεία κλιµάκωσε την επίθεσή της, επιβάλλοντας πρό-
γραµµα διαθεσιµοτήτων τον Δεκέµβρη, απολύοντας δύο εργα-
ζόµενους, επιστρατεύοντας µηνύσεις, πειθαρχικές διώξεις,
εκβιασµούς. Επιστράτευσε ακόµη και τα ΜΑΤ αρχικά στις 9 Δε-
κέµβρη, οπότε και απετράπη η επέµβασή τους και τελικά στις 21
Δεκέµβρη γίναµε µάρτυρες µιας πρωτοφανούς εφόδου ΜΑΤ και
άλλων αστυνοµικών δυνάµεων σε χερσαίες πετρελαϊκές εγκατα-
στάσεις, επέµβαση που έβαλε σε κίνδυνο τις ζωές των εργαζο-
µένων και την ασφάλεια της περιοχής. Σε συνέχεια όλων αυτών,
και τη νέα χρονιά συνέχισε να στέλνει προσωπικές εκβιαστικές
επιστολές µε τις οποίες καλεί τους εργαζόµενους να αποκοπούν
από το σωµατείο τους, να σταµατήσουν τις κινητοποιήσεις και
τις διεκδικήσεις τους και στις 11 Γενάρη προχώρησε σε ακόµα
είκοσι τέσσερις απολύσεις, µεταξύ των οποίων το σύνολο του
ΔΣ του σωµατείου αξιοποιώντας τον νόµο - έκτρωµα Χατζηδάκη,
που µετατρέπει τους χώρους δουλειάς σε γαλέρες εργοδοτικής
ασυδοσίας και αυταρχισµού µε κυβερνητική στήριξη. 

Η επίθεση ενάντια σε εργαζοµένους στα «Πετρέλαια Καβάλας»
είναι προκλητική. Είναι άνευ προηγουµένου τις τελευταίες δε-
καετίες η απόλυση ενός ολόκληρου συνδικαλιστικού οργάνου.
Είναι ευθεία βολή ενάντια στους αγώνες της εργατικής τάξης και
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στο κατακτηµένο µε αίµα δικαίωµα στη συνδικαλιστική οργά-
νωση και δράση.

Ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, πρώτον, τι προτίθεται να κάνει η
Κυβέρνηση για να ακυρωθούν αυτές οι απολύσεις και να πάψουν
οι µηνύσεις και οι πειθαρχικές διώξεις, να σταµατήσει κάθε µορ-
φή τροµοκράτησης και κρατικής καταστολής και δεύτερον, τι θα
κάνετε για να εξασφαλιστεί η ασφαλής λειτουργία του εργοστα-
σίου, χωρίς καµµία βλαπτική µεταβολή στους όρους εργασίας
των εργαζοµένων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Στολτίδη, η χώρα µας διαθέτει ένα ισχυρό

πλέγµα νοµοθετικών διατάξεων για την προστασία των εργαζο-
µένων. Η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων δίνουν ιδιαίτερη σηµασία στα εργασιακά ζητήµατα
αναπτύσσοντας πρωτοβουλίες και δράσεις, τόσο σε νοµοθετικό
όσο και σε ελεγκτικό επίπεδο.

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να περιγράψω τα βασικά σηµεία του θε-
σµικού µας πλαισίου που σχετίζονται µε τις απολύσεις των ερ-
γαζοµένων και εν συνεχεία θα παραθέσω τα στοιχεία επί του
θέµατος της ερώτησής σας, σύµφωνα µε την ενηµέρωση που
έλαβα από το ΣΕΠΕ.

Βάσει του θεσµικού µας πλαισίου, η καταγγελία της σύµβασης
εργασίας αορίστου χρόνου αποτελεί δικαίωµα τόσο του εργο-
δότη όσο και του µισθωτού, και υπόκειται στον περιορισµό του
άρθρου 281 του Αστικού Κώδικα, δηλαδή της µη υπέρβασης των
ορίων που επιβάλλει η καλή πίστη ή τα χρηστά ήθη ή ο κοινωνι-
κός ή ο οικονοµικός σκοπός του δικαιώµατος. Η υπέρβαση των
ορίων αυτών καθιστά άκυρη την καταγγελία σύµφωνα µε τα
άρθρα 174 και 180 του Αστικού Κώδικα. Το πότε υπάρχει τέτοιου
είδους υπέρβαση το κρίνει το δικαστήριο και όχι το Υπουργείο
Εργασίας βάσει των πραγµατικών περιστατικών και των συνθη-
κών κάθε συγκεκριµένης περίπτωσης. 

Βάσει επίσης του άρθρου 66 του προσφάτως ψηφισµένου
ν.4808/2021, που αφ’ ενός κωδικοποίησε την ισχύουσα νοµοθε-
σία και αφ’ ετέρου, αντίθετα µε ό,τι είπατε εσείς, αύξησε την
προστασία των εργαζοµένων, ισχύουν τα ακόλουθα: Η καταγγε-
λία της σύµβασης εξαρτηµένης εργασίας αορίστου χρόνου από
τον εργοδότη είναι άκυρη, εφόσον είτε, πρώτον, οφείλεται σε δυ-
σµενή διάκριση σε βάρος του εργαζοµένου ή εκδικητικότητα
λόγω φύλου, φυλής, χρώµατος, πολιτικών φρονηµάτων, θρη-
σκευτικών ή φιλοσοφικών πεποιθήσεων, γενεαλογικών καταβο-
λών, εθνικής ή εθνοτικής καταγωγής, γενετήσιου ή σεξουαλικού
προσανατολισµού, ηλικίας, ταυτότητας ή χαρακτηριστικών
φύλου, αναπηρίας ή -και το τονίζω αυτό- συµµετοχής ή µη σε
συνδικαλιστική οργάνωση.

Δεύτερον, αντίκειται σε άλλη ειδική διάταξη νόµου, όπως -και
πάλι το τονίζω αυτό- όταν πρόκειται για απόλυση συνδικαλιστι-
κών στελεχών, όταν δεν συντρέχει σπουδαίος λόγος, όπως αυτές
ορίζονται σύµφωνα µε το άρθρο 14 του ν.1264/1982. 

Τρίτον, γίνεται ως αντίδραση -το τονίζω και αυτό- σε ενάσκηση
νοµίµου δικαιώµατος του εργαζοµένου, όπως το συνδικαλίζε-
σθαι. 

Η προσθήκη της αντίδρασης σε ενάσκηση νοµίµου δικαιώµα-
τος ως λόγου που καθιστά µια απόλυση άκυρη, µε το βάρος της
ανταπόδειξης να µεταφέρεται από τον εργαζόµενο στον εργο-
δότη, προσφέρει πιο διευρυµένη προστασία για τους εργαζόµε-
νους, σε σχέση µε τη δυνατότητα που είχαν να αναγνωρίζεται η
ακυρότητα µιας απόλυσης βάσει της προϋπάρχουσας νοµοθε-
σίας. 

Συνεπώς, το ολοκληρωµένο θεσµικό µας πλαίσιο και οι ελεγ-
κτικοί µηχανισµοί µας είναι δοµηµένοι σε γερά θεµέλια, ώστε να
διασφαλίζουν τα δικαιώµατα των εργαζοµένων. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά το θέµα που θίγετε στην ερώτησή σας,
βάσει της ενηµέρωσης που έλαβα από το ΣΕΠΕ, τα πραγµατικά
γεγονότα έχουν ως εξής:

Πρώτον, το αρµόδιο τµήµα της Επιθεώρησης Εργασιακών

Σχέσεων Καβάλας έλαβε καταγγελία δύο εργαζοµένων της «En-
ergean Oil & Gas - Ενεργειακή Αιγαίου» για άκυρη και καταχρη-
στική απόλυση και διενήργησε στις 10-12-2021 εργατική δια-
φορά, χωρίς όµως να καταστεί δυνατή η επίλυση της διαφοράς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κυρία Πρόεδρε, θα χρειαστώ λίγο χρόνο από τη δευτερολογία
µου. 

Οι δύο εργαζόµενοι άσκησαν ποινική δίωξη στον εργοδότη και
στις 23-12-2021, η υπηρεσία υπέβαλε µηνυτήρια αναφορά στην
Εισαγγελία Πληµµελειοδικών Καβάλας και η υπόθεση βρίσκεται
σε εξέλιξη. 

Στις 2-12-2021 η ίδια επιχείρηση κατέθεσε στην τοπική υπηρε-
σία γνωστοποίηση αναγγελίας θέσης προσωπικού σε διαθεσιµό-
τητα εκατόν εξήντα ενός εργαζοµένων από τις 3 Δεκεµβρίου έως
31 Δεκεµβρίου του 2021, µε την αιτιολογία της δυσχερούς οικο-
νοµικής κατάστασης, λόγω παύσης της παραγωγικής διαδικα-
σίας, καλώντας τους εργαζοµένους σε διαβούλευση µέσω της
επιχειρησιακής συνδικαλιστικής οργάνωσης Σωµατείου Εργαζο-
µένων Καβάλας, Kavala Oil A.E. «Το Βαρέλι». Η υπηρεσία προέβη
σε έλεγχο για το νοµότυπο της διαθεσιµότητας των εργαζοµέ-
νων, ενώ µέχρι σήµερα δεν έχουν υποβληθεί καταγγελίες από
εργαζόµενους για το εν λόγω ζήτηµα. 

Στις 24-12-2021 εκατόν ενενήντα επτά εργαζόµενοι γνωστο-
ποίησαν στην υπηρεσία την εξώδικη δήλωση επίσχεσης εργα-
σίας που άσκησαν έναντι του εργοδότη, στην οποία δηλώνουν
ότι από 1-1-2022 θα κάνουν αποχή από την εργασία τους µέχρι
τη συµµόρφωση της επιχείρησης και λήψη των απαραίτητων µέ-
τρων ασφαλείας και υγείας και κυρίως µέχρι την αποκατάσταση
της ασφάλειας των χερσαίων και θαλάσσιων εγκαταστάσεων
στον Πρίνο, όπου όπως δήλωσαν οι εργαζόµενοι δεν τηρούνται
τα σχετικά µέτρα ασφαλείας µε κίνδυνο της ζωής τους.

Στις 30-12-2021 η επιχείρηση κατέθεσε στην υπηρεσία εξώδικη
δήλωση προς εκατόν ενενήντα εννιά εργαζοµένους, δηλώνοντας
ότι η επίσχεση εργασίας είναι παράνοµη και καταχρηστική, και
κάλεσε τους εργαζόµενους να προσέλθουν στην εργασία τους.
Ταυτόχρονα, η εταιρεία δήλωσε ότι κατά την εκτίµησή της η
ενέργεια των εργαζοµένων είναι απλώς προσχηµατική. 

Στις 11-1-2022 η επιχείρηση κατέθεσε εκ νέου εξώδικη δή-
λωση προς εκατόν ενενήντα εννιά εργαζοµένους, δηλώνοντας
ότι οι εργαζόµενοι πραγµατοποίησαν παράνοµη κατάληψη του
εργοστασίου εµποδίζοντας τη διοίκηση της επιχείρησης να ει-
σέλθει εντός αυτού. Επιπλέον, κάλεσε τους εργαζοµένους να
επιστρέψουν στις θέσεις εργασίας τους.

Έχει και συνέχεια, έχω πάρει πολύ από τον χρόνο, αλλά θα
επανέλθω σ’ αυτά στη δευτερολογία µου και θα πω τι µπορεί να
γίνει ακριβώς. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, εµείς σας ρωτήσαµε τι θα κάνετε για να ακυ-

ρωθούν οι απολύσεις και όχι τι θα κάνετε για να επικυρωθούν,
αξιοποιώντας τον νόµο - έκτρωµα Χατζηδάκη, γιατί αυτό είναι.
Ακόµα και στην περίπτωση της δικαίωσης από τα δικαστήρια,
έχει τη δυνατότητα η εργοδοσία -το ξέρετε πολύ καλά- να µην
τηρήσει την επαναπρόσληψη. Δεν έχει τέτοια υποχρέωση. 

Εδώ πρόκειται, όµως, κύριε Υπουργέ -επανέρχοµαι στο ζή-
τηµα- για µια επιχείρηση µε τεράστια κερδοφορία, που έχει εξα-
πλωθεί σε πολλά µέρη του κόσµου, ιδίως τώρα που εκτοξεύτηκε
η τιµή του πετρελαίου, µια επιχείρηση που τη δανειοδοτήσατε
µε 100 εκατοµµύρια ευρώ µε τα χρήµατα του λαού µας και που
αµέσως τα αξιοποίησε για να απολύσει όλους τους εργαζοµέ-
νους µε στοιχειώδη αξιοπρεπή µισθό και να τους µετατρέψει σε
εργολαβικούς, αµειβόµενους µε τον κατώτατο και χωρίς ίχνος
εργασιακού δικαιώµατος. 

Οι εργαζόµενοι δίκαια και θαρραλέα αντιστέκονται στην επι-
στροφή τους σε συνθήκες δουλείας και Μεσαίωνα, παλεύουν για
το επίπεδο διαβίωσης συνολικά του λαού της περιοχής αλλά και
για την ασφάλειά του από το ενδεχόµενο βιοµηχανικού ατυχή-
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µατος. Είναι µια περιοχή, κύριε Υπουργέ, που κατακλύζεται από
ενεργειακές πηγές γύρω-γύρω, τι αγωγοί φυσικού αερίου, τι πε-
τρέλαια, τι LNG και άλλα. Παρ’ όλα αυτά, είναι η περιοχή µε τη
µεγαλύτερη ενεργειακή φτώχεια στην Ελλάδα. Είναι αυτή η ανά-
πτυξη η δίκαιη, η ανάπτυξη για όλους, που λέτε εσείς και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Και ενώ τους τσακίσατε την υγεία µε την πανδηµία, ενώ τους
ξαφρίσατε το εισόδηµα µε την ακρίβεια και πάνω στην προσπά-
θειά τους να διατηρήσουν όρους επιβίωσης αυτών και των οικο-
γενειών τους, εσείς πώς απαντάτε; Με ΜΑΤ και δίκες. Στείλατε
ΜΑΤ από κάθε γωνιά της Ελλάδας για κοντά διακόσιους εργα-
ζόµενους, για να τους χτυπήσετε, για να τους συλλάβετε, για να
φοβηθούν και να αποδεχθούν την καταδίκη τους, την εξαθλίωση,
και µε έφοδο, όπως είπαµε, µέσα σε χερσαίες πετρελαϊκές εγ-
καταστάσεις θέτοντας σε θανάσιµο κίνδυνο όλους στην περιοχή.

Κύριε Υπουργέ, φαίνεται εδώ ότι για την υπεράσπιση των κερ-
δών µιας χούφτας µεγαλοµετόχων, κοινωνικά παρασίτων στην
οικονοµία, είστε ικανοί -ως Κυβέρνηση εννοώ, ως πολιτικό προ-
σωπικό- για τα πάντα, είστε αδίστακτοι.

Τσακώνεστε µε τον ΣΥΡΙΖΑ για τον κατώτατο µισθό, όταν έχετε
συµφωνήσει τη συντριβή του µέσου µισθού. Έχετε ενεργοποι-
ήσει το έκτρωµα Χατζηδάκη, για να κόψετε όποιο κεφάλι σηκώ-
νεται και διεκδικεί, αφήσατε να απολυθεί ολόκληρο το ΔΣ,
βλέπετε, όµως, ότι οι φοβέρες δεν πιάνουν στους εργάτες. Σας
το απέδειξαν και οι εργαζόµενοι της «COSCO» και της «e FOOD»
που έστειλαν τον νόµο στα σκουπίδια. 

Απολύθηκαν και οι έµπειροι εργοδηγοί για την ασφάλεια των
εγκαταστάσεων, κύριε Υπουργέ. Καταγγέλλουν και σήµερα οι
εργαζόµενοι ότι δεν δουλεύουν οι πυρσοί που είναι για την
καύση επικίνδυνων αερίων και χρειάζεται άµεσος έλεγχος. Αλλά
και η Διεύθυνση Υδρογονανθράκων του Υπουργείου έθεσε σο-
βαρά ζητήµατα ασφάλειας στις εγκαταστάσεις. Και ρωτάµε: τι
θα κάνετε για όλα αυτά; 

Η αντίστροφη µέτρηση, όµως, της απάντησης του λαού της
περιοχής απέναντι σε αυτή την αισχρή πολιτική που θέλει τους
εργαζόµενους δούλους και υπάκουους στους όρους εξαθλίωσής
τους έχει ξεκινήσει. Τριάντα φορείς έχουν πάρει απόφαση, σω-
µατεία, σύλλογοι της περιοχής καλούν σε κινητοποίηση υπερά-
σπισης των εργαζοµένων και των δικαιωµάτων τους.

Στο προφανές συµπέρασµα, όµως, ότι το κράτος είναι στα
χέρια των εργοδοτών, ότι δουλεύει γι’ αυτή την ισχνή µειοψηφία,
για τις δικές τους τσέπες, οι εργαζόµενοι πρέπει να δουν καθαρά
ότι µπορούν, έχουν τη δύναµη να ακυρώσουν αυτούς τους σχε-
διασµούς και να δουν και το άλλο, επίσης, καθαρά ζήτηµα, ότι
και η οριστική λύση είναι να πάρουν το κράτος στα δικά τους
χέρια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ και πάλι, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Στολτίδη, κατ’ αρχάς, θα ήθελα να πω ότι το Υπουργείο

Εργασίας δεν προσλαµβάνει ούτε απολύει εργαζόµενους του
ιδιωτικού τοµέα. Τη νοµική διαδικασία για τη νόµιµη απόλυση και
τα µέτρα προστασίας και αντίδρασης των εργαζοµένων σας τα
περιέγραψα αναλυτικά στην πρωτολογία µου και πάνω σε αυτά
εδώ θα απαντήσουµε.

Για να πω συνοπτικά αυτά που είπα στην πρωτολογία µου, τα
πραγµατικά περιστατικά έχουν ως εξής: Αρχές Δεκεµβρίου η επι-
χείρηση κατέθεσε στην τοπική υπηρεσία γνωστοποίηση αναγγε-
λίας θέσης προσωπικού σε διαθεσιµότητα εκατόν εξήντα ενός
εργαζοµένων. Στις 24 Δεκεµβρίου οι εργαζόµενοι γνωστοποί-
ησαν στην υπηρεσία εξώδικη δήλωση επίσχεσης εργασίας που
άσκησαν έναντι του εργοδότη και στην οποία δηλώνουν αποχή
από την εργασία τους µέχρι τη λήψη από την επιχείρηση των
απαραίτητων µέτρων ασφαλείας και υγείας και ανταπάντησε η
επιχείρηση µε εξώδικη δήλωση περί προσχηµατικής και κατα-
χρηστικής ενέργειας, ενώ υπήρξε και κατάληψη των εγκαταστά-
σεων από τους εργαζόµενους και νέα εξώδικη δήλωση της
επιχείρησης. Αυτά τα λέτε και εσείς στην ερώτησή σας.

Όµως, η τοπική υπηρεσία κατόπιν ελέγχου στο πληροφοριακό
σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» διαπίστωσε ότι στις 17-01-2022 η επιχείρηση
απέλυσε είκοσι τέσσερις εργαζόµενους. Πρόκειται για τη λεγό-
µενη «άτακτη καταγγελία», δηλαδή, καταγγελία σύµβασης εργα-
σίας αορίστου χρόνου χωρίς προειδοποίηση. Όντως, µεταξύ
αυτών που απολύθηκαν διαπιστώθηκε η απόλυση και συνδικαλι-
στικών στελεχών. Το ΣΕΠΕ παρακολουθεί στενά την υπόθεση και
θα πραγµατοποιήσει έλεγχο νοµιµότητας των εν λόγω απολύ-
σεων στο πλαίσιο του νόµου περί οµαδικών απολύσεων και του
συνδικαλιστικού νόµου.

Κύριε Στολτίδη, το τελευταίο περιστατικό συνέβη πριν από
τέσσερις µέρες µόλις και το ΣΕΠΕ ήδη το εξετάζει. Ο Υπουργός
ούτε πρέπει ούτε µπορεί να επέµβει και κάτι τέτοιο θα ήταν και
εξωθεσµικό και άκρως προβληµατικό. Συνεπώς, τι κάνουµε εκεί
πέρα; Αναµένουµε τα αποτελέσµατα του ελέγχου του ΣΕΠΕ.

Παρεµπιπτόντως, θα µου επιτρέψετε στο σηµείο αυτό -και θα
κλείσω µ’ αυτό- να επισηµάνω ότι η αναβάθµιση και η ενίσχυση
του ρόλου της Επιθεώρησης Εργασίας έγινε µε τη µετατροπή
της µε τον ν.4808/2021 σε Ανεξάρτητη Διοικητική Αρχή. Μόλις
πριν από έναν µήνα, στις 21 Δεκεµβρίου, εγκρίθηκαν από την Επι-
τροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής τα πέντε µέλη του δι-
οικητικού συµβουλίου της νέας ανεξάρτητης αρχής, ενώ πριν
από δύο µέρες προκηρύχθηκε διαγωνισµός για τη θέση του δι-
οικητή.

Η Επιθεώρηση Εργασίας θα διαθέτει λειτουργική ανεξαρτησία
και διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια κατά τα πρότυπα της
ΑΑΔΕ και της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας. Στόχος µας είναι να
πραγµατοποιεί το έργο της χωρίς πολιτικούς ελέγχους και πα-
ρεµβάσεις, ώστε να αναβαθµιστεί ο κρίσιµος ρόλος της για την
τήρηση της εργατικής νοµοθεσίας µε επιτάχυνση των διαδικα-
σιών, παρέχοντας ακόµα µεγαλύτερη προστασία στους εργαζό-
µενους. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ κι εγώ,

κύριε Υπουργέ.
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 321/17-1-2022 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Εφαρµογή της 317/2020
απόφασης της Ολοµέλειας του Ελεγκτικού Συνεδρίου περί εξί-
σωσης των ορίων ηλικίας (συνταξιοδότησης) µεταξύ ανδρών και
γυναικών µε ανήλικα µέχρι την 31-12-2010 παιδιά».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Παναγιώ-
της Τσακλόγλου.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Όπως γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο το

2009 είχε κρίνει ότι αντιβαίνει το Ενωσιακό Δίκαιο η διαφορετική
µεταχείριση των φύλων στο δηµόσιο ως προς την ηλικία συντα-
ξιοδότησης και τα ελάχιστα προαπαιτούµενα σε σχέση µε την
υπηρεσία. 

Το ελληνικό δηµόσιο ήλθε µε απόφαση της κυβέρνησης το
2010 να εξισώσει αυτά τα όρια µε τον ν.3865 για το δηµόσιο,
πλην όµως η εξίσωση αυτή είχε ηµεροµηνία έναρξης από το 2011
και µετά. Ασφαλισµένος του δηµοσίου προσέφυγε στη δικαιο-
σύνη και µε απόφαση της ολοµέλειας του Ελεγκτικού Συνεδρίου
317/2020 δικαιώθηκε άνδρας δηµόσιος υπάλληλος –αυτός που
προσέφυγε- µε είκοσι πέντε χρόνια ασφάλισης και ανήλικο τέκνο
το 2010, ο οποίος ζητούσε να συνταξιοδοτηθεί µε τις ίδιες προ-
ϋποθέσεις που ίσχυσαν µε βάση τον νόµο για τις γυναίκες. 

Σύµφωνα µε το σκεπτικό της απόφασης του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου, η διαφορετική συνταξιοδοτική µεταχείριση µεταξύ αν-
δρών και γυναικών όσον αφορά την ηλικία συνταξιοδότησής
τους αντίκειται και στην αρχή της ισότητας αµοιβών, η οποία κα-
τοχυρώνεται διαχρονικά στο Ενωσιακό Δίκαιο και απαγορεύει
διακρίσεις λόγω φύλου. 

Έτσι, λοιπόν, το Ελεγκτικό Συνέδριο προσαρµόστηκε στο σκε-
πτικό του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου και αυτό το οποίο ζητάµε
είναι η απόφαση αυτή για το 2010 –γιατί από το 2011 και µετά
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ισχύει- να ισχύσει καθολικά για όλους όσοι έχουν τις ίδιες προ-
ϋποθέσεις, δηλαδή ανήλικο τέκνο, προκειµένου να συνταξιοδο-
τηθούν µε τους ίδιους όρους, όπως προβλέπει ο ν.3865 και
γενικότερα το Ευρωπαϊκό και το Εθνικό Δίκαιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ κι εγώ,

κύριε Κεγκέρογλου.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Κεγκέρογλου, η επίκαιρη ερώτησή σας αναδει-

κνύει αφ’ ενός το ζήτηµα της ισότητας µεταξύ ανδρών και γυναι-
κών -στην προκειµένη περίπτωση ως προς τα όρια ηλικίας συ-
νταξιοδότησης- και αφ’ ετέρου το θέµα των ευνοϊκών διατάξεων
συνταξιοδότησης σε περιπτώσεις γονέων µε ανήλικα τέκνα. 

Η Κυβέρνηση έχει αποδείξει επανειληµµένως ότι τα ζητήµατα
ισότητας µεταξύ ανδρών και γυναικών είναι ιδιαίτερα ψηλά στις
προτεραιότητές της. Η ισότητα των φύλων αναδεικνύεται σε µια
από τις σηµαντικότερες σύγχρονες προκλήσεις για όλη την κοι-
νωνία µας και νοµίζω ότι είναι χρέος όλων µας να την εφαρµό-
ζουµε στην πράξη και να διασφαλίζουµε την τήρησή της.

Η έµπρακτη διασφάλιση της ισότητας των φύλων προφανώς
αφορά και τα ζητήµατα ασφαλιστικού χαρακτήρα. Στο σηµείο
αυτό θεωρώ ότι συµφωνούµε ότι οι πρόωρες συνταξιοδοτήσεις
ήταν ένα µέτρο µε κοινωνικό χαρακτήρα, αλλά µε πολύ σηµαντι-
κές παρενέργειες και επιπτώσεις στο ασφαλιστικό µας σύστηµα.
Για παράδειγµα, οι πρόωρες συνταξιοδοτήσεις δεν είχαν καµµία
σύνδεση µε την ανταποδοτικότητα των εισφορών ως προς τη
σύνταξη, ενώ ταυτόχρονα οδηγούσαν στην έξοδο από την αγορά
εργασίας γυναίκες που βρίσκονταν στην πιο παραγωγική τους
ηλικία. Ταυτόχρονα, οι πρόωρες συνταξιοδοτήσεις, ακριβώς
επειδή αφορούσαν περισσότερο τις γυναίκες, οδηγούσαν σε όλο
και µεγαλύτερη ανισότητα συνταξιοδοτικών παροχών µεταξύ αν-
δρών και γυναικών.

Σ’ αυτό το σηµείο θα ήθελα να επιµείνω. Ενώ θεωρητικά το
µέτρο της πρόωρης συνταξιοδότησης µητέρων µε ανήλικο τέκνο
εµφανιζόταν ως ευνοϊκό για τις εργαζόµενες µητέρες, στην
πράξη λειτουργούσε ως µηχανισµός διεύρυνσης των έµφυλων
διαφορών στην αγορά εργασίας και, κατά προέκταση, στον χώρο
των συντάξεων. Άλλα µέτρα ήταν αναγκαία για τη µείωση της
ανισότητας ανδρών και γυναικών στην αγορά εργασίας. Από τη
διεύρυνση του δικτύου των βρεφονηπιακών σταθµών µέχρι την
επέκταση των γονικών αδειών τόσο σε άνδρες όσο και σε γυναί-
κες. Ευτυχώς η χώρα µας έχει κινηθεί αποφασιστικά προς αυτήν
την κατεύθυνση τα τελευταία χρόνια.

Ταυτόχρονα, το δηµοσιονοµικό αποτύπωµα της ρύθµισης πρό-
ωρης συνταξιοδότησης ήταν βαρύ και ιδιαίτερα αρνητικό για τον
προϋπολογισµό και το σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης. Μέχρι το
2010, σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κώδικα Πολιτικών και Στρα-
τιωτικών Συντάξεων, υπήρχε η δυνατότητα συνταξιοδότησης για
τις γυναίκες υπαλλήλους ανηλίκων τέκνων µε τη συµπλήρωση εί-
κοσι πέντε ετών πραγµατικής συντάξιµης υπηρεσίας και του πεν-
τηκοστού έτους της ηλικίας. Όµως, για τους άνδρες δεν υπήρχε
η αντίστοιχη πρόβλεψη, µε εξαίρεση µόνο την περίπτωση που
είτε βρίσκονταν σε κατάσταση χηρείας ή ήταν διαζευγµένοι και
είχαν την επιµέλεια των ανηλίκων τέκνων µε δικαστική απόφαση.

Οι διατάξεις αυτές, όπως είπατε κι εσείς, κρίθηκαν από το Δι-
καστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως αντιβαίνουσες στην αρχή
της ισότητας µε αποτέλεσµα να χρειάζεται προσαρµογή της
εθνικής νοµοθεσίας στην απόφαση αυτή. Έτσι θεσπίστηκε ο
ν.3865/2010 µε τις διατάξεις του οποίου παρεχόταν η δυνατό-
τητα και στους άντρες υπαλλήλους πατέρες ανηλίκων τέκνων να
συνταξιοδοτούνται µε το ίδιο ηλικιακό όριο που ισχύει για τις γυ-
ναίκες υπαλλήλους µητέρες ανηλίκων τέκνων. Με αυτόν τον
τρόπο η Ελλάδα συµµορφώθηκε µε την απόφαση του Δικαστη-
ρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης και µε την εξίσωση των ορίων ηλι-
κίας συνταξιοδότησης ανδρών και γυναικών υπαλλήλων του
δηµοσίου καθώς και µε την οδηγία 54/2006 των ευρωπαϊκών κοι-
νοτήτων η οποία απαγορεύει τις διακρίσεις µεταξύ φύλων για
αµοιβή όµοιας εργασίας ή για εργασία της αυτής αξίας. Και ως
αµοιβή νοείται και η σύνταξη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Τα τελευταία χρόνια, ωστόσο, έχουν γίνει σηµαντικά βήµατα,
προκειµένου να κλείσει το χάσµα µεταξύ ανδρών και γυναικών
και ταυτόχρονα να προαχθεί και να διασφαλιστεί η βιωσιµότητα
του ασφαλιστικού µας συστήµατος. 

Έχω περάσει και πάλι τον χρόνο µου. Στη δευτερολογία µου
θα τοποθετηθώ συγκεκριµένα στο ζήτηµα των ορίων ηλικίας και
το πώς διαµορφώνονται πλέον. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε Υπουργέ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Αν ήταν, κύριε Υπουργέ, να συ-

ζητήσουµε ευρύτερα το θέµα της ισότητας θα είχα προφανώς
άλλο περιεχόµενο στην ερώτησή µου. 

Πολλά τα θέµατα που εξελίχθηκαν στην χώρα µας τις τελευ-
ταίες δεκαετίες. Όµως, εδώ έχουµε κάτι συγκεκριµένο. Δυστυ-
χώς, δεν το κάνετε µόνο εσείς. Όλοι οι Υπουργοί, όταν έχουµε
συγκεκριµένες ερωτήσεις και πρέπει να δώσετε συγκεκριµένες
απαντήσεις, αφού αναπτύξετε ένα µεγάλο σκεπτικό στην πρω-
τολογία σας επί της θεωρίας, αφήνετε την όποια απάντηση για
τη δευτερολογία για να γίνει ουσιαστικός διάλογος. Δεν λέω ότι
γίνεται από σκοπιµότητα, σε καµµία περίπτωση, αλλά έτσι βο-
λεύει όταν δεν υπάρχουν σαφείς απαντήσεις, όταν δεν υπάρχουν
σαφείς τοποθετήσεις ή όταν δεν θέλει ο Βουλευτής να κάνει
πραγµατικά τη δική του τοποθέτηση, το δικό του σχόλιο µε το
δικαίωµα της δευτερολογίας που του δίνει ο Κανονισµός. Αυτό
είναι κάτι γενικότερο. Δεν αφορά µόνο εσάς. Όλοι οι Υπουργοί
το ίδιο κάνετε στον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Εποµένως, η ερώ-
τηση παραµένει. 

Να κάνω κριτική σε αυτά που είπατε γενικά για την ισότητα;
Εδώ έχουµε ένα συγκεκριµένο θέµα που αφορά την εξίσωση, την
ίση αντιµετώπιση των ανδρών στην περίπτωση του ν.3865, ο
οποίος συµµορφώθηκε µεν µε την απόφαση του Ευρωπαϊκού Δι-
καστηρίου, αλλά δεν συµπεριέλαβε το 2010. Έχουµε µία από-
φαση του ανώτατου οργάνου που αφορά το δηµόσιο που είναι
το Ελεγκτικό Συνέδριο. Το ανώτατο όργανο της δικαιοσύνης τι
µας λέει; Ότι και για το 2010 θα πρέπει να εφαρµόσετε τον νόµο
που ισχύει από το 2011 και µετά. Ευρύτερα η ενοποίηση όλων
στον ΕΦΚΑ λέει ότι θα πρέπει στο πλαίσιο της υποχρέωσης της
διοίκησης να συµµορφώνεται µε τις αποφάσεις των ανωτάτων
δικαστηρίων να συµµορφωθεί και εν προκειµένω κι έτσι να ισχύ-
σει γενικά και ανεξάρτητα από τη σχέση εργασίας αυτό το οποίο
λέει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο, η ολοµέ-
λεια του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Όλοι το λένε πλην της Κυβερνή-
σεως, τουλάχιστον µέχρι τώρα. Αναµένουµε την απάντησή σας. 

Θα ήθελα, λοιπόν, µια σαφή απάντηση γι’ αυτό λέγοντας ότι
τα θέµατα ισότητας, όπως διαπιστώνεται από το συγκεκριµένο
θέµα, δεν ισχύουν πάντα. Κατά τεκµήριο ισχύει η ισότητα των γυ-
ναικών µε αυτά που ισχύουν για τους άνδρες ή τουλάχιστον έτσι
ήταν. Υπάρχουν όµως και άλλες περιπτώσεις. Δεν έχει καµµία
σηµασία. Θα πρέπει να το δούµε ως µία διάκριση για ένα συγκε-
κριµένο θέµα, η οποία πρέπει να διορθωθεί. Περιµένω τη θετική
σας απάντηση, κύριε Υπουργέ. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εµείς ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Κεγκέρογλου, για το διαδικα-
στικό το οποίο αναφέρατε, οι διάφορες ερωτήσεις δεν τίθενται
σε κενό αέρος. Είναι σε ένα συγκεκριµένο πλαίσιο. Αυτά αντα-
νακλούν και µία συγκεκριµένη θεώρηση. Αυτή τη θεώρηση νο-
µίζω ότι οφείλει να την εκθέτει ο ερωτώµενος κάθε φορά. Και
αυτό νοµίζω ότι κάνουµε. Και σωστό είναι.

Για το συγκεκριµένο: Με τις διατάξεις του ν.3865/2010 και τις
τροποποιήσεις των νόµων 2064/2012 και 4336/2015 θεσπίστηκαν
µεταβατικά όρια ηλικίας, τα οποία εξαρτώνται από το έτος θεµε-
λίωσης του δικαιώµατος συνταξιοδότησης για όσους είχαν ανή-
λικο τέκνο. Τα όρια αυτά είναι πλέον κοινά για άνδρες και
γυναίκες. Επιπλέον, για όσους θεµελίωσαν συνταξιοδοτικό δι-
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καίωµα από 1-1-2013 και µετά, σταµάτησε η ευνοϊκότερη συντα-
ξιοδοτική µεταχείριση ανδρών και γυναικών υπαλλήλων µε ανή-
λικο τέκνο, σε σχέση µε τους υπόλοιπους εργαζόµενους. Τώρα
πλέον το όριο ηλικίας συνταξιοδότησης είναι ενιαίο στα εξήντα
επτά χρόνια. Μοναδική εξαίρεση στο όριο αυτό αποτελούν οι άν-
δρες και οι γυναίκες που έχουν παιδί άγαµο και ανίκανο για
άσκηση κάθε βιοποριστικού επαγγέλµατος -γνωρίζω ότι ο όρος
αυτός ίσως να µην είναι δόκιµος, αλλά αυτόν χρησιµοποιεί η νο-
µοθεσία µας- κατά ποσοστό 67% και άνω. 

Ως προς τις αποφάσεις του Ελεγκτικού Συνεδρίου, πράγµατι,
έχουν εκδοθεί αποφάσεις που δικαιώνουν άνδρες γονείς ανήλι-
κων τέκνων που θεµελίωσαν συνταξιοδοτικό δικαίωµα µέχρι τις
31-12-2010 µε τις ίδιες προϋποθέσεις για τις γυναίκες υπαλλή-
λους, δηλαδή του πεντηκοστού έτους ηλικίας και είκοσι πέντε
έτη ασφάλισης. Σύµφωνα, όµως, µε τις ίδιες αποφάσεις, αυτές
αφορούν µόνο τους διαδίκους και δεν αποτελούν δέσµευση για
γενική εφαρµογή για τον e-ΕΦΚΑ. Άλλωστε, όπως ανέφερα προ-
ηγουµένως, η γενικότερη κατεύθυνση ήταν η κατάργηση των ευ-
νοϊκών διατάξεων πρόωρης συνταξιοδότησης που επιβάρυναν
υπέρµετρα τον προϋπολογισµό και γι’ αυτόν τον λόγο επελέγη
η σταδιακή εξίσωση των ορίων ηλικίας των εργαζοµένων µε ανή-
λικο τέκνο µε το γενικό όριο ηλικίας. 

Οφείλουµε ακόµα να ξεκαθαρίσουµε ότι, προφανώς, οι ευνοϊ-
κές αυτές διατάξεις δεν θα µπορούσαν να έχουν εφαρµογή σε
περιπτώσεις αιτήσεων συνταξιοδότησης οι οποίες υπεβλήθησαν
µετά την κατάργηση των διατάξεων.

Κλείνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω ότι όλες οι παρεµβάσεις
στο ασφαλιστικό σύστηµα, όποια πτυχή του και αν αφορούν, θα
πρέπει να γίνονται µε κριτήριο τη διασφάλιση και την ενίσχυση
της βιωσιµότητας του συστήµατος. Το ασφαλιστικό σύστηµα δο-
κιµάστηκε ιδιαίτερα κατά τα χρόνια της κρίσης της προηγούµε-
νης δεκαετίας, αλλά σηµαντικότατες προκλήσεις, όπως είναι η
δηµογραφική γήρανση για παράδειγµα, όχι µόνο παραµένουν
αλλά αυξάνουν κιόλας. 

Οι παρεµβάσεις της σηµερινής Κυβέρνησης στο ασφαλιστικό
τα τελευταία δυόµισι χρόνια, νοµίζω ότι, έχουν αποδείξει ότι η
Κυβέρνηση στόχευε πάντα σε ένα πιο ισχυρό ασφαλιστικό σύ-
στηµα, µε απώτερο στόχο υψηλότερες συντάξεις και καλύτερες
συνθήκες διαβίωσης για τους εργαζοµένους. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Υπουργέ.
Προχωρούµε τώρα στην τελευταία ερώτηση που θα απαντήσει

ο κ. Τσακλόγλου, η οποία είναι η τρίτη µε αριθµό 1632/1-12-2021
ερώτηση του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων µε
θέµα: «Μέτρα στήριξης για το σύνολο των εποχικώς εργαζοµέ-
νων στα καταστήµατα αφορολόγητων ειδών».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τώρα, κύριε Υπουργέ, έχουµε

µια ερώτηση που δεν χρειάζεται και πολλή θεώρηση, οπότε ελ-
πίζω στην πρωτολογία να µου πείτε την άποψη του Υπουργείου.

Έχουµε διαπιστώσει ότι το 2020 και το 2021, λόγω πανδηµίας,
έχουν ανατραπεί οι ισορροπίες που υπήρχαν στην οικονοµικο-
κοινωνική ζωή πριν από αυτή την πανδηµία που έπληξε τον τόπο
µας και όχι µόνο τον τόπο µας αλλά την Ευρώπη και τον κόσµο.

Το συγκεκριµένο πρόβληµα, µε το δικαίωµα των εργαζοµένων
για επίδοµα τακτικής ανεργίας, εφόσον η επιχείρηση θεωρείται
εποχική, έχει προκύψει, γιατί υπήρξε µείωση των εργαζοµένων
κατά τη θερινή περίοδο και τη χειµερινή περίοδο το ποσοστό που
έπρεπε να είναι κάτω από 25%, δεν ήταν προκειµένου να µπο-
ρούν να λάβουν αυτή την επιδότηση.

Με αφορµή τα καταστήµατα αφορολογήτων ειδών -αλλά
υπάρχουν και κάποιες άλλες επιχειρήσεις, πιθανόν, που έχουν
το ίδιο πρόβληµα- είχαµε την ανακοίνωση της ΓΣΕΕ που έθετε
το συγκεκριµένο θέµα και έχουµε και των εργαζοµένων τη δια-
µαρτυρία, που δεν εντάσσονται στο επίδοµα τακτικής ανεργίας
εξαιτίας αυτού του προβλήµατος. Υπάρχει, δηλαδή, ένας όρος
ότι οι εργαζόµενοι θα πρέπει να είναι αυτό το ποσοστό στην υπό-
λοιπη περίοδο του συνόλου των εργαζοµένων και αυτό το ποσο-

στό το υπερβαίνει, οπότε η επιχείρηση ή θα πρέπει να απολύσει
και να έχει ακόµα λιγότερους τον χειµώνα ή αναδροµικά θα πρέ-
πει να αυξήσει τους εργαζόµενους για το καλοκαίρι.

Αυτό δεν γίνεται και εποµένως ζητάµε τη ρύθµιση του θέµατος
ή µε σχετική απόφαση ή µε κάποια νοµοθετική ρύθµιση, η οποία
να δίνει τη δυνατότητα στους εργαζοµένους που δεν δουλεύουν
τη χειµερινή περίοδο να είναι δικαιούχοι του επιδόµατος τακτικής
ανεργίας και όχι µόνο του εποχικού, που είναι περιορισµένο και
µικρό. Είναι µια αδικία πάρα πολύ σηµαντική και εντοπίζεται σε
εργαζοµένους συγκεκριµένων επιχειρήσεων που έχουν αυτή την
ιδιαιτερότητα σε σχέση µε την απασχόληση και τον τουρισµό,
όπως διαµορφώθηκε σε µη κανονικές συνθήκες τα δύο τελευταία
χρόνια.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Κεγκέρογλου, θα µου επιτρέψετε πάλι να ξεκι-

νήσω από τα γενικά. Θα πάω όµως στο συγκεκριµένο ερώτηµά
σας σε λίγο.

Με αφορµή το ερώτηµά σας, που αφορά τα καταστήµατα αφο-
ρολογήτων ειδών, κατ’ αρχάς θα ήθελα να τονίσω ότι παρά το
εξαιρετικά υψηλό δηµόσιο χρέος, οι πολιτικές παρεµβάσεις και
δράσεις της Κυβέρνησης συνεχίζονται ασταµάτητα, καθ’ όλη την
περίοδο της πανδηµίας, µε το συνολικό ποσό που έχει ήδη δα-
πανηθεί έως σήµερα για την αντιµετώπιση των επιπτώσεων της
πανδηµίας να έχει ήδη ξεπεράσει τα 43 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Ειδικότερα σε ό,τι αφορά την ενίσχυση εργαζοµένων και την
προστασία της εργασίας, που αναµφισβήτητα αποτελεί τον νού-
µερο ένα στόχο µας, κατά τη διετία του 2020-2021 το Υπουργείο
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων έχει πραγµατοποιήσει πα-
ρεµβάσεις συνολικού ύψους άνω των 9 δισεκατοµµυρίων ευρώ.
Εξ αυτών µόνο για αναστολές συµβάσεων εργασίας έχουν κατα-
βληθεί στους δικαιούχους 3,3 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ για την
κάλυψη ασφαλιστικών εισφορών περίπου 2 δισεκατοµµύρια. Δεν
είναι µικρά ποσά αυτά. Είναι πολύ σοβαρά ποσά. Και, ιδιαίτερα,
δεν είναι µικρά ποσά για µία χώρα η οποία βρίσκεται στη δηµο-
σιονοµική κατάσταση στην οποία βρίσκεται η Ελλάδα.

Τα µέτρα στήριξης των εργαζοµένων και των επιχειρήσεων συ-
νεχίζονται και το 2022. Πριν από λίγες ηµέρες ανακοινώσαµε µία
δέσµη τριών επιπλέον µέτρων στήριξης για την αντιµετώπιση των
οικονοµικών επιπτώσεων της πανδηµίας του κορωνοϊού συνολι-
κού ύψους 80 εκατοµµυρίων ευρώ.

Το πρώτο µέτρο στήριξης είναι η επέκταση των προσωρινών
αναστολών εργασίας εργαζοµένων µε αποζηµίωση ειδικού σκο-
πού για τους κλάδους νυκτερινών κέντρων, µπαρ, αιθουσών συ-
ναυλιών και συναφών επαγγελµάτων, όπως και για τα θέατρα,
τους χώρους εκδηλώσεων και θεαµάτων και τους παιδότοπους.
Από 14 Ιανουαρίου έως 31 Ιανουαρίου 2022 επεκτείνεται και η
δυνατότητα να θέτουν σε αναστολή ως το 25% των εργαζοµένων
και τουλάχιστον έναν εργαζόµενο οι επιχειρήσεις σε µία σειρά
κλάδων όπως είναι εστίαση, υπηρεσίες τροφοδοσίας, ξενοδο-
χεία, ταξιδιωτικά γραφεία, κινηµατογράφοι, οργάνωση συνε-
δρίων, γυµναστήρια, αθλητική εκπαίδευση, σχολές χορού, φυ-
σική ευεξία, πάρκα αναψυχής, καζίνο και ούτω καθεξής.

Το δεύτερο µέτρο είναι το Ειδικό Πρόγραµµα Ενίσχυσης Επι-
χειρήσεων Επιλεγµένων Κλάδων που πλήττονται σηµαντικά. Σε
µεγάλο βαθµό είναι οι κλάδοι που προανέφερα προηγουµένως.
Προϋπόθεση εφαρµογής αποτελεί η µείωση του τζίρου µεταξύ
2019 και 2020, δηλαδή πριν από την πανδηµία και µετά, άνω του
50%.

Τέλος, το τρίτο µέτρο στήριξης αποτελεί η αναστολή καταβο-
λής της δόσης Ιανουαρίου του 2022 ρυθµισµένων οφειλών στη
φορολογική διοίκηση των επιχειρήσεων που πλήττονται σηµαν-
τικά και εργαζοµένων των οποίων η σύµβαση εργασίας τίθεται
προσωρινά σε αναστολή.

Τώρα, για να έρθω στην υποστήριξη της εποχικής απασχόλη-
σης, στο πλαίσιο των παρεµβάσεων της Κυβέρνησης για την οι-
κονοµική ενίσχυση των εποχικά απασχολούµενων έχουµε προχω-
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ρήσει κατά το διάστηµα της πανδηµίας σε τρεις διαδοχικές δρά-
σεις.

Πρώτον, ο αριθµός των απαιτούµενων ηµερών ασφάλισης για
το επίδοµα ανεργίας όλων των εποχικών υπαλλήλων µειώθηκε
από εκατό σε πενήντα για το έτος 2020.

Δεύτερον, η ρύθµιση αυτή αρχικά επεκτάθηκε και το 2021 ει-
δικά για τους ασφαλισµένους του τουριστικού και επισιτιστικού
κλάδου.

Τρίτον, κατόπιν η ευνοϊκή αυτή ρύθµιση επεκτάθηκε για το
2021 και σε εποχικά εργαζόµενους στην κονσερβοποιία, σε δια-
λογητήρια και στα λοιπά επαγγέλµατα που συνδέονται µε τη γε-
ωργία και τη µεταποίηση των αγροτικών προϊόντων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα σταµατήσω εδώ και θα συνεχίσω µετά µε το συγκεκριµένο
περί εποχικότητας και ποιοι είναι οι ορισµοί και γιατί το δικό σας
µέτρο, έτσι όπως το λέτε, έχει πάρα πολύ µεγάλο δηµοσιονοµικό
κόστος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Δεν ήταν θεωρία αυτά που µας είπατε. Ήταν άσχετα, ήταν για

άλλο θέµα. Το άλλο θέµα έχει τίτλο «Τι διέθεσε η Κυβέρνηση συ-
νολικά για την πανδηµία». Αυτά µας είπατε. Η Κυβέρνηση, λοι-
πόν, διέθεσε 44 δισεκατοµµύρια πράγµατι για την πανδηµία.
Είναι µέσα στις τρεις πρώτες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
ως ποσοστό του ΑΕΠ, αλλά στην αποτελεσµατικότητα, στην απο-
κατάσταση της οικονοµικής και κοινωνικής ζωής είναι στις τρεις
τελευταίες. Άρα, από ποσότητα χρηµάτων δώσατε αλλά από
αποτελεσµατικότητα, χάσατε. Και δεν χάσατε εσείς, αλλά έχασε
η Ελλάδα, έχασαν οι Έλληνες, έχασε η ελληνική οικονοµία και η
κοινωνία συνολικά.

Πάµε στο θέµα µας. Το θέµα είναι εάν µέσα στο πλαίσιο, που
ίσχυε όλα τα χρόνια της κανονικότητας, για να δοθεί επίδοµα
ανεργίας στους εποχικά εργαζόµενους υπήρξε κάποια διατα-
ραχή. Και αν δεν καλύπτονται οι άνθρωποι, οι οποίοι αναφέρον-
ται στις συγκεκριµένες περιπτώσεις, στα καταστήµατα αφορο-
λογήτων ειδών.

Αυτό είναι το πρόβληµα, συγκεκριµένο. Δεν έχει µεγάλο δη-
µοσιονοµικό κόστος, κάνετε λάθος. Δεν σας τα είπαν σωστά.

Θα πρέπει να σας πω ότι το 2013 σε συνεργασία µε τον
Υπουργό Οικονοµικών, τότε, τον Γιάννη Στουρνάρα, τροποποι-
ήσαµε τον µνηµονιακό νόµο που αφορούσε την εργασία και θε-
σπίσαµε χωριστό καθεστώς για τους εποχικά εργαζόµενους. Τι
είπαµε, δηλαδή; Όποιοι εργάζονται µέχρι τον Σεπτέµβρη - Οκτώ-
βρη, από τον Μάρτιο και κάνουν έναν συγκεκριµένο αριθµό ηµε-
ροµισθίων, ελάχιστο και ανώτερο σε εποχικές εργασίες, δικαι-
ούνται τρεισήµισι µήνες συνολικά, επίδοµα ανεργίας τον χειµώνα.

Αυτή είναι η ρύθµιση, η συγκεκριµένη, που ισχύει για τους επο-
χικά εργαζόµενους. Όσοι δεν έχουν αυτές τις προϋποθέσεις
παίρνουν ένα εποχικό επίδοµα, το οποίο είναι πολύ µικρότερο.
Εδώ, λοιπόν, θα πάρουν αυτοί κάποιο εποχικό επίδοµα, ενδεχο-
µένως, αλλά όχι όλοι. Το θέµα είναι αν έχουµε για τους εργαζό-
µενους δικαιοσύνη, χωρίς διακρίσεις.

Εδώ, λοιπόν, αυτοί έχουν κάνει τα εκατό µεροκάµατα. Δεν
χρειαζόταν η συγκεκριµένη ρύθµιση να µειωθούν στα πενήντα.
Το έχουν κάνει. Η επιχείρηση, όµως, «Καταστήµατα Αφορολογή-
των Ειδών», την περίοδο την καλοκαιρινή είχε λιγότερους εργα-
ζόµενους σε σχέση µε τα προηγούµενα χρόνια και επειδή
κράτησε ένα σηµαντικό ποσοστό εργαζοµένων για τον χειµώνα,
γιατί κάτω από ένα ποσοστό δεν µπορεί να έχει, προκειµένου να
λειτουργούν στοιχειωδώς τα καταστήµατα στα αεροδρόµια, στα
λιµάνια και τα λοιπά, έχει αλλάξει το ποσοστό απασχολουµένων
κατά τον χειµώνα και πετάει έξω τους εργαζόµενους, όχι τις επι-
χειρήσεις. Εγώ δεν ζητάω ούτε για την επιχείρηση τίποτα ούτε
για τη διεύρυνση. Είναι συγκεκριµένο το πρόβληµα στα καταστή-
µατα αφορολογήτων ειδών. Και επειδή έχουν έρθει από την Κυ-
βέρνηση ρυθµίσεις, σωστά είπατε διεύρυνση στην κονσερβο-
ποιία. Έχει έρθει ρύθµιση για τον ΦΠΑ στα καταστήµατα αφορο-

λογήτων ειδών, µε µια γενικότερη ονοµασία, καταστήµατα που
είναι πραγµατικά κάτω από ειδικό καθεστώς ΦΠΑ. Λειτουργούν
κάτω από καθεστώς ΦΠΑ στις πύλες εισόδου και εξόδου της
χώρας. Είναι συγκεκριµένες οι επιχειρήσεις. Είναι αυτή, δεν ξέρω
αν υπάρχει άλλη. Αλλά οι εργαζόµενοι είναι πολλοί και δεν έχουν
διαπράξει κανένα αδίκηµα για να τους αφαιρείται το επίδοµα
ανεργίας, λόγω του ότι η επιχείρηση κράτησε παραπάνω εργα-
ζόµενους το χειµώνα, το καταλαβαίνετε.

Στην ουσία ούτε στην επιχείρηση µπορούµε να επιβάλουµε να
µειώσει τους εργαζόµενους τον χειµώνα για να πιάσει το όριο
που ήταν πριν την πανδηµία ούτε, βεβαίως, στους εργαζόµενους
να πούµε «αλλάξτε επιχείρηση, γιατί η επιχείρηση αυτή έχει αυτό
το τυπικό κώλυµα». Νοµίζω ότι µπορείτε να το λύσετε. Είναι η
επιχείρηση που εργάζονται στο καθεστώς αφορολόγητων ειδών
µε ειδικό καθεστώς ΦΠΑ και µε µία νοµοθετική ρύθµιση µπορεί
να λυθεί. Αφορά τριακόσιους εργαζόµενους ή και µέχρι χίλιους.
Αλλά και πέντε χιλιάδες να ήταν, το εποχικό επίδοµα τριών µηνών
είναι το δυσθεώρητο δηµοσιονοµικό κόστος; Προς θεού! 

Καλύτερα πρέπει να ερευνηθεί η υπόθεση και να το δείτε. Εγώ
θα είµαι ικανοποιηµένος αν πείτε σήµερα -πέρα από θετική απάν-
τηση εάν έχετε σκοπό να πείτε- ότι θα το ερευνήσουµε παρα-
πέρα. Άλλως θεωρώ ότι δεν έχει γίνει σωστή δουλειά. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Για πολλοστή φορά σας ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Κεγκέρογλου, σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία µία
επιχείρηση χαρακτηρίζεται ως εποχική λόγω των ιδιαίτερων συν-
θηκών που χαρακτηρίζουν τη φύση της παρεχόµενης εργασίας
σε αυτή.

Υπάρχουν δύο κριτήρια: Είτε η επιχείρηση λειτουργεί από δύο
έως εννέα µήνες τον χρόνο είτε λειτουργεί όλο το έτος, αλλά µε
διακυµάνσεις περιόδων αιχµής και ύφεσης και ενώ στις περιό-
δους ύφεσης το απασχολούµενο προσωπικό κατά µέσο όρο δεν
υπερβαίνει το 25% του µέσου όρου του απασχολούµενου στις
περιόδους αιχµής προσωπικό, αυτό που αναφέρατε, δηλαδή, και
εσείς προηγουµένως.

Νοµίζω ότι αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι η αλλαγή του ορισµού
της εποχικής επιχείρησης στο υφιστάµενο πλαίσιο, διότι ουσια-
στικά αυτό ζητάτε µε την ερώτησή σας, έχει σοβαρές δηµοσιο-
νοµικές επιπτώσεις. Δεν είναι κάτι που µπορεί εύκολα να γίνει
ούτε ασφαλώς µπορεί να ισχύει διαφορετικός ορισµός για έναν
µόνο κλάδο οικονοµικής δραστηριότητας ούτε, πολύ περισσό-
τερο, έτσι όπως υπαινιχθήκατε εσείς στο τέλος, για µία µόνο
συγκεκριµένη επιχείρηση. 

Να σηµειώσω ότι όσοι άνεργοι δεν πληρούν τις περί εποχικό-
τητας διατάξεις δεν µένουν ακάλυπτοι, απλώς δεν αντιµετωπί-
ζονται ως εποχικοί, αλλά ως κοινοί άνεργοι.

Για να έρθω ειδικότερα στους εργαζόµενους στα καταστήµατα
αφορολογήτων ειδών, το µέτρο της αναστολής των συµβάσεων
εργασίας τους ίσχυσε για ένα πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα,
από την έναρξη των περιοριστικών µέτρων έως και τον Ιούλιο του
2021. Οι εργαζόµενοι των οποίων οι συµβάσεις εργασίας τέθη-
καν σε αναστολή ήταν δικαιούχοι αποζηµίωσης ειδικού σκοπού
κατ’ αναλογία των ηµερών διάρκειας της αναστολής των συµβά-
σεων εργασίας µε βάση υπολογισµού τα 534 ευρώ, ενώ για όλο
αυτό το διάστηµα τους καταβλήθηκαν ασφαλιστικές εισφορές
πάνω στον ονοµαστικό µισθό και όχι στα 534 ευρώ. 

Στόχος της Κυβέρνησης, όπως έχω τονίσει πολλές φορές από
το Βήµα της Βουλής, είναι να στηρίξει εργαζόµενους και ανέρ-
γους όσο γίνεται περισσότερο, αλλά πάντα µε δεδοµένους τους
δηµοσιονοµικούς περιορισµούς και αυτό είναι κάτι το οποίο υπη-
ρετούµε και αποδεικνύουµε καθηµερινά στην πράξη. 

Εργαζόµενοι, άνεργοι και επιχειρήσεις δέχονται και θα εξακο-
λουθήσουν να δέχονται τη στήριξη της πολιτείας για όσο διά-
στηµα διαρκεί η κρίση. Όµως, όπως όλοι γνωρίζουµε πολύ καλά,
οι πόροι δεν είναι ανεξάντλητοι. Ήδη τόσο σαν αποτέλεσµα των
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µέτρων στήριξης της οικονοµίας, αλλά και της µείωσης της οι-
κονοµικής δραστηριότητας, ο λόγος δηµοσίου χρέους προς ΑΕΠ
το 2020 ξεπέρασε το 200%, ενώ τα πρωτογενή πλεονάσµατα µε-
τατράπηκαν σε µεγάλα ελλείµµατα. 

Όµως, ως προς την αποτελεσµατικότητα τα πράγµατα είναι
τα εντελώς αντίθετα από αυτά τα οποία παραθέσατε εδώ εσείς
προηγουµένως. Η ανάκαµψη την οποία είχε το 2021 το ΑΕΠ στην
Ελλάδα ήταν από τις υψηλότερες στις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, η δε µείωση της ανεργίας ήταν η µεγαλύτερη στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, αν δεν κάνω λάθος. Αυτή η ανάκαµψη πιστεύω
ότι θα συνεχιστεί και τα επόµενα χρόνια, σαν αποτέλεσµα τόσο
των υλοποιούµενων διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων όσο και της
αύξησης των επενδύσεων, µε τη βοήθεια και των πόρων του Τα-
µείου Ανάκαµψης και του ΕΣΠΑ. 

Όµως, σε κάθε περίπτωση, η οικονοµία µας πρέπει σύντοµα
να επιστρέψει στη δηµιουργία πρωτογενών πλεονασµάτων. Σε
αυτό το πλαίσιο η συνετή και η χρηστή διαχείριση των δηµοσίων
πόρων είναι εκ των ων ουκ άνευ και, όπως απάντησα και προ-
ηγουµένως, δεν µένει κανένας ακάλυπτος. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, θα κάνουµε µια ολιγόλεπτη διακοπή, γιατί ο Υφυπουρ-
γός Πολιτισµού και Αθλητισµού, ο κ. Αυγενάκης, θα καθυστε-
ρήσει λόγω κίνησης.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 

Προχωρούµε µε την πρώτη µε αριθµό 317/17-1-2022 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς
την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Την απα-
ξίωση των αθλητικών εγκαταστάσεων του Εθνικού Αθλητικού
Κέντρου Νεότητας (ΕΑΚΝ) Αγίου Κοσµά».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού κ. Ελευθέριος Αυγενάκης. 

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα ξεκινήσω µε ορισµένες διαπιστώσεις. Δυ-

στυχώς, το ΕΑΚΝ Αγίου Κοσµά αποτελεί άλλο ένα παράδειγµα
για το πώς τα συµφέροντα των επιχειρηµατικών οµίλων και οι
ανάγκες του λαού στην άθληση και στη φυσική αγωγή δεν χω-
ράνε στο ίδιο γήπεδο. Και αυτό το λέω, διότι θυµάστε την κύ-
ρωση της σύµβασης για την παράδοση του Ελληνικού στα
επιχειρηµατικά συµφέροντα και του Αγίου Κοσµά, που από κοι-
νού ψηφίσατε ως Κυβέρνηση εσείς, η Νέα Δηµοκρατία, µε τον
ΣΥΡΙΖΑ και το Κίνηµα Αλλαγής αυτόν τον εγκληµατικό νόµο. 

Επίσης, εδώ και µια τετραετία ετοιµάζετε το ξήλωµα των εγ-
καταστάσεων απαξιώνοντάς τες, µε αποτέλεσµα να έχουµε
τραυµατισµούς αθλητών. Είναι γνωστός ο τραυµατισµός αθλή-
τριας όταν κατέρρευσαν οι δοκοί του δίζυγου. Γνωστό, επίσης,
το περιστατικό του Πετρούνια. Οι καταγγελίες είναι αµέτρητες
από αθλητές και προπονητές.

Το πιο επικίνδυνο από όλα είναι ότι η υπόσχεσή σας για την
εξεύρεση νέου χώρου µετεγκατάστασης του αθλητικού κέντρου
ακυρώνει, αναστέλλει κάθε έργο ενίσχυσης των εγκαταστάσεων,
µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την ασφάλεια των αθλητών. Η υπό-
σχεση για µετεγκατάσταση θα έπρεπε να συνοδεύεται µε την
εξεύρεση νέου χώρου, µε ακριβές χρονοδιάγραµµα, ενηµέρωση
για το τι πρόκειται να γίνει στο µέλλον. 

Η κατάσταση αυτή ανησυχεί δικαιολογηµένα τους εργαζόµε-
νους, τα αθλητικά σωµατεία που κάνουν χρήση των χώρων
αυτών. Οι εργαζόµενοι βρίσκονται στον αέρα, µε δεδοµένο τη µη
ανανέωση της σύµβασης παραχώρησης που υπήρχε τα προ-
ηγούµενα χρόνια µε την εταιρεία του δηµοσίου. Και ενώ έχει γίνει
η µεταβίβαση στην ιδιωτική εταιρεία, δεν υπάρχει τίποτα που να
τους κατοχυρώνει. 

Ανασφάλεια επικρατεί και στα αθλητικά σωµατεία που αξιο-
ποιούν τις εγκαταστάσεις, τόσο των κλειστών και ανοιχτών χώ-
ρων όσο και τις παραθαλάσσιες, που αφορούν τους ναυταθλη-

τικούς συλλόγους, µε όλο τον εξοπλισµό και τα σκάφη τους. 
Την ίδια ώρα πρέπει να αντιµετωπιστούν ελλείψεις στο προ-

σωπικό, να πραγµατοποιηθούν οι επισκευές και οι συντηρήσεις
που αφορούν την ασφάλεια των εγκαταστάσεων. 

Και για όλα αυτά, βέβαια, χρειάζεται γενναία οικονοµική στή-
ριξη, να γίνουν εργασίες που θα αναβαθµίσουν το κέντρο, έτσι
ώστε µε ασφάλεια οι αθλητές και οι αθλήτριες να µπορούν να
προπονούνται.

Τα παραπάνω, βέβαια, αφορούν πριν από όλα αθλητές υψηλού
επιπέδου, αθλητές εθνικών οµάδων, που αξιοποιούν το κέντρο
για την προετοιµασία τους και, φυσικά, αφορούν και όλο τον λαό
και τη νεολαία της περιοχής και της ευρύτερης περιοχής που το
επισκέπτονται.

Οι διάφορες γενικές υποσχέσεις για τη µετεγκατάσταση, η
οποία θα είναι δήθεν, καλύτερη, χωρίς, όµως, να διευκρινίζεται
ακριβώς το µέρος, η διαδικασία, το καθεστώς που θα επικρατεί,
είναι -επιτρέψτε µου την έκφραση- λόγια του αέρα, τα οποία δεν
έχουν κανένα απολύτως αντίκρισµα. Μάλιστα, στα παραπάνω
προστίθεται και το απροειδοποίητο ξήλωµα των εγκαταστάσεων
από τον επενδυτή.

Με βάση, λοιπόν, αυτά, θα θέλαµε να σας ρωτήσουµε τι µέτρα
έχετε πάρει ή θα πάρετε, έτσι ώστε, πρώτον, να διασφαλιστούν
οι εργαζόµενοι και να διευκρινιστεί το θέµα της σύµβασης πα-
ραχώρησης, που µέχρι σήµερα δεν έχει ανανεωθεί, δεύτερον, να
δοθεί η απαραίτητη χρηµατοδότηση και να προχωρήσουν τα
έργα που αφορούν τη συντήρηση και την επισκευή των εγκατα-
στάσεων και, τρίτον, να ενηµερωθούν οι εργαζόµενοι σχετικά µε
το µέλλον των εγκαταστάσεων αλλά και των ίδιων σε περίπτωση
µετεγκατάστασης, παρέχοντάς τους όλες τις απαραίτητες πλη-
ροφορίες για τη διαδικασία και το χρονοδιάγραµµα.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): 
Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, να ευχαριστήσω ειλικρινά για την επίκαιρη

ερώτηση την οποία µου καταθέσατε και συζητούµε σήµερα και
αφορά τις αθλητικές εγκαταστάσεις του Εθνικού Αθλητικού Κέν-
τρου Νεότητας Αγίου Κοσµά. Μου δίνετε την ευκαιρία να ενηµε-
ρώσω από το επίσηµο Βήµα της Βουλής, της Ολοµέλειας, για
τον σχεδιασµό και την υλοποίηση του απαιτητικού σχεδίου της
µετεγκατάστασης των αθλητικών εγκαταστάσεων του ΕΑΚΝ
Αγίου Κοσµά.

Και θα ήθελα να διορθώσω τον τίτλο της επίκαιρης ερώτησής
σας, αγαπητέ συνάδελφε, περί απαξίωσης. Όχι µόνο δεν απα-
ξιώνουµε τις εν λόγω αθλητικές εγκαταστάσεις, αλλά µε την ευ-
καιρία της µετεγκατάστασης και τις εκσυγχρονίζουµε και
κάποιες τις αναβαθµίζουµε κιόλας.

Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω από το θέµα των εργαζοµένων,
µιας και το θέσατε -έτσι- πολύ δυναµικά. Αναφερθήκατε σε ανη-
συχία των εργαζοµένων και αναφέρατε ότι οι εργαζόµενοι βρί-
σκονται στον αέρα και άλλα τέτοια, ανυπόστατα πέρα για πέρα.

Μα, καλά, δεν θυµάσαι, αγαπητέ συνάδελφε και φίλε Μανώλη,
ότι πριν από έναν χρόνο περίπου συζητούσαµε αυτό το θέµα σε
αυτή την Αίθουσα; Τότε δεν είχα παρουσιάσει την πέµπτη ενό-
τητα του τότε σχεδίου νόµου, όπου έκανα πρόβλεψη για το προ-
σωπικό του Αθλητικού Κέντρου Αγίου Κοσµά; Όπως είχα πει και
τότε, διασφαλίζουµε πλήρως -και στη συνέχεια το ψηφίσαµε, δη-
λαδή- τους εργαζόµενους στον Άγιο Κοσµά. Η επένδυση στο Ελ-
ληνικό προχωρά ακάθεκτα, ενώ παράλληλα εξασφαλίσαµε τα
εργασιακά δικαιώµατα του συνόλου -του συνόλου!- των εργαζο-
µένων που απασχολούνται στο νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δι-
καίου «Εθνικό Αθλητικό Κέντρο Νεότητας Αγίου Κοσµά».

Μάλιστα, οι σύλλογοι εργαζοµένων, τόσο της Γενικής Γραµ-
µατείας Αθλητισµού όσο του ΟΑΚΑ, όσο του Αγίου Κοσµά, όσο
του ΣΕΦ, όσο και του Καυτανζογλείου, όλοι έχουν εκφράσει την
ικανοποίησή τους όχι µόνο για την εν λόγω ρύθµιση, αλλά και
διότι βλέπουν µια ηγεσία που κινείται και, φυσικά, που τους
ακούει.
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Να σας θυµίσω τι ψηφίσατε και εσείς ως κόµµα πέρυσι τον Σε-
πτέµβριο σε αυτή την Αίθουσα; Αναφέροµαι στο άρθρο 23 του
ν.4726/2020, το οποίο ορίζει τα εξής: Από την οριστική µεταφορά
των εγκαταστάσεων και την κατάργηση του νοµικού προσώπου
δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Εθνικό Αθλητικό Κέντρο Νε-
ότητας Αγίου Κοσµά» όλοι οι εργαζόµενοι σε αυτό σε σχέση ερ-
γασίας είτε δηµοσίου είτε ιδιωτικού δικαίου κατά παρέκκλιση
οποιασδήποτε άλλης γενικής ή ειδικής διατάξεως µετατάσσονται
µε την ίδια σχέση εργασίας στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού.
Μετατάσσονται σε κενές οργανικές θέσεις αντίστοιχης κατηγο-
ρίας και κλάδου ή εκπαιδευτικής βαθµίδας και ειδικότητας µε
αυτές που κατέχουν µέχρι και σήµερα.

Επίσης, προβλέψαµε ότι, αν δεν υπάρχουν στη Γενική Γραµ-
µατεία Αθλητισµού αντίστοιχες θέσεις, τότε µετατάσσονται σε
θέσεις αντίστοιχες των τυπικών τους προσόντων κατόπιν από-
φασης του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού.

Σε περίπτωση που δεν υπάρχει κενή οργανική θέση, µετατάσ-
σονται, όπως είπα πριν, µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου και
έτσι εξασφαλίζονται πλήρως χωρίς καµµία ανησυχία και χωρίς
κανένα πρόβληµα. 

Οι δικηγόροι που υπηρετούν στον Άγιο Κοσµά µε σχέση έµµι-
σθης εντολής µεταφέρονται ακόµα και αυτοί κατά παρέκκλιση
οποιασδήποτε άλλης γενικής ή ειδικής διάταξης σε φορέα που
εποπτεύεται από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού µετά από
απόφαση του αρµόδιου οργάνου του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού. Μεταφέρονται µε την ίδια σχέση, βαθµό και µισθο-
λογικό κλιµάκιο που κατέχουν κατά τον χρόνο µεταφοράς είτε
σε κενή οργανική θέση είτε σε προσωποπαγή θέση που συστή-
νεται µε την ίδια απόφαση. 

Μάλιστα, έχουµε ορίσει στον νόµο ότι οι αποφάσεις αυτές για
τους εργαζοµένους εκδίδονται µε αποκλειστική προθεσµία ενός
µηνός από την οριστική κατάργηση του νοµικού προσώπου και
βεβαίως τα αποτελέσµατά τους ανατρέχουν στην ηµεροµηνία
κατάργησης. Επίσης, το χρονικό διάστηµα έως την κοινοποίηση
των µετατάξεων και την ανάληψη υπηρεσίας του προσωπικού θε-
ωρείται -το έχουµε προβλέψει- ως χρόνος πραγµατικής υπηρε-
σίας τους στον φορέα υποδοχής που καταβάλλει και τις αντί-
στοιχες αποδοχές τους για το διάστηµα αυτό. Μάλιστα, το συγ-
κεκριµένο άρθρο, όπως ανέφερα, το έχετε ψηφίσει και εσείς και
επειδή µπορεί να µην το θυµάστε, το καταθέτω στα Πρακτικά και
είναι στη διάθεσή σας.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Έτσι, σε συνεργασία µε τον σύλλογο εργαζοµένων και µε τη
διοίκηση του Αγίου Κοσµά, καλύψαµε όλα τα ενδεχόµενα και
όλες τις πιθανές περιπτώσεις διασφαλίζοντας πλήρως όλα τα ερ-
γασιακά δικαιώµατα του προσωπικού του Αγίου Κοσµά. Δεν
υπάρχει καµµία ανησυχία λοιπόν. Δεν βρίσκεται κανένας στον
«αέρα».

Κύριε Συντυχάκη, ή δεν θυµάστε τι ψηφίσατε πριν από µερι-
κούς µήνες ή προσπαθείτε να δηµιουργήσετε εντυπώσεις για θέ-
µατα που πραγµατικά δεν υφίστανται. Για τα υπόλοιπα που
ρωτήσατε θα απαντήσω στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ

κύριε Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δύο σκέλη είχε

η απάντησή σας. Το θέµα της αναβάθµισης των εγκαταστάσεων
το προσπεράσατε λέγοντας ότι εµείς «δεν τις απαξιώνουµε, αλλά
τις αναβαθµίζουµε». Είναι τρελοί όλοι, είναι χαζοί όλοι τους εκεί
µέσα που βάζουν το ζήτηµα ότι υπάρχει κίνδυνος για τους αθλη-
τές! Υπάρχει κίνδυνος. Δεν έχετε δει τα περιστατικά που έχουν
συµβεί; Τι έχετε να πείτε γι’ αυτά; 

Οι αθλητικές εγκαταστάσεις αποτελούν ένα σηµαντικό κοµµάτι
για την προπόνηση των εθνικών οµάδων. Είναι πόλος έλξης για
τους κατοίκους των νοτίων προαστίων και όχι µόνο. Μάλιστα, σε

όλη αυτή την περιοχή -Βουλιαγµένη, Βάρκιζα και πάει λέγοντας-
δεν υπάρχουν κολυµβητικές υποδοµές. Σας το έχουν πει, έχουν
απευθυνθεί στο Υπουργείο και είναι ζητούµενο. Προτάσεις έχουν
γίνει. Σας έχουν κάνει προτάσεις να αξιοποιηθεί το beach volley,
που είναι εγκαταλελειµµένο από το 2004 και λεηλατείται και δεν
έχετε κάνει τίποτα απολύτως γι’ αυτό.

Εδώ και δεκαπέντε χρόνια χρησιµοποιούνται οι εγκαταστάσεις
για την προπόνηση δεκαπέντε εθνικών οµάδων διαφόρων αθλη-
µάτων, αλλά και από εκατοντάδες κόσµου που το επισκέπτεται
τα Σαββατοκύριακα. Η µοίρα του ποια είναι τα τελευταία δεκα-
πέντε χρόνια; Δεν διαφέρει σε τίποτα από τα άλλα ολυµπιακά
κέντρα, από τις άλλες ολυµπιακές εγκαταστάσεις. Γνωρίζετε βέ-
βαια ότι η θέληση, η άποψη του αθλητικού κόσµου, του λαού γε-
νικότερα είναι η παραµονή των αθλητικών εγκαταστάσεων, η
αναβάθµιση και η ενίσχυσή τους, ώστε να µπορέσουν να προπο-
νηθούν, να αθληθούν όπως αξίζει πραγµατικά στους αθλητές
µας, και να µείνουν στον χώρο οι αθλητικοί σύλλογοι, οι αθλητι-
κές οµοσπονδίες, χωρίς να γίνει καµµία µετεγκατάσταση.

Είναι απορίας άξιον να σας καταγγέλλουν ότι δεν κάνετε τί-
ποτα για να επισκευάσετε και να συντηρήσετε τις εγκαταστάσεις
του Αγίου Κοσµά και εσείς να λέτε ότι τις αναβαθµίζετε. Δηλαδή
αν προκύψει κάποιο σοβαρό ατύχηµα -χτύπα ξύλο!- και έχουµε
το µοιραίο, ποιος θα αναλάβει την ευθύνη; Δεν θα την αναλάβετε
εσείς; Αυτές λοιπόν οι εγκαταστάσεις, αυτός ο χώρος πρέπει να
επισκευαστεί και να αξιοποιηθεί από εδώ και πέρα. Εµείς συµµε-
ριζόµαστε τις ανησυχίες του αθλητικού κόσµου και στεκόµαστε
στο πλευρό του.

Από εκεί και µετά, σε σχέση µε τους εργαζόµενους, κατ’ αρχάς
υπάρχει το θέµα της έλλειψης του προσωπικού. Δεν ξέρω αν
έχετε κάνει κάτι για τις ελλείψεις προσωπικού. Δεν έχετε κάνει
απολύτως τίποτα. Οι ανάγκες είναι πολύ µεγαλύτερες. Δεν εί-
πατε κουβέντα γι’ αυτό.

Δεύτερον, υπάρχουν τα αθλητικά σωµατεία, που δουλεύουν
πάρα πολλοί εργαζόµενοι. Είπατε κάτι σε σχέση µε αυτούς; Διότι
θα απαξιωθούν. Εάν απαξιωθούν λοιπόν, τι θα γίνει µε αυτούς
τους εργαζοµένους; Και λέτε ότι θα τους απορροφήσει η Γενική
Γραµµατεία Αθλητισµού και κάποιες άλλες περιπτώσεις που εί-
πατε. Θα διαβάσω το κείµενο που έχετε καταθέσει στα Πρακτικά
από τη συζήτηση. «Σε περίπτωση», λέτε, «που δεν υπάρχουν
άλλες οργανικές θέσεις». Και σε περίπτωση λοιπόν που δεν
υπάρχουν άλλες οργανικές θέσεις, τι θα γίνει σε αυτήν την περί-
πτωση; 

Αλλά εδώ µιλάµε για µια σύµβαση παραχώρησης, η οποία
ακόµα δεν υφίσταται. Έχει φύγει από την ευθύνη του δηµοσίου.
Οι εργαζόµενοι λοιπόν που ήταν στην ευθύνη του δηµοσίου και
αφού δεν έχει γίνει ακόµα η σύµβαση παραχώρησης, δεν είναι
ξεκρέµαστοι; Τι απάντηση δίνετε σε σχέση µε αυτό; Ή θα τους
απορροφήσει η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού έτσι, µε µια µο-
νοκοντυλιά; Για όλα αυτά λοιπόν θα πρέπει να δώσετε συγκεκρι-
µένες απαντήσεις. 

Εµείς επανερχόµαστε στα συγκεκριµένα ερωτήµατα που βά-
λαµε στην πρωτολογία. Ζητάµε ολοκληρωµένη απάντηση. Κρα-
τάµε µικρό καλάθι στις διάφορες γενικές υποσχέσεις. Ποιες
υποσχέσεις; Δηλαδή στην πρωτολογία δεν είπατε τίποτα. Τελικά
θα µετεγκατασταθεί; Πότε; Με ποιο χρονοδιάγραµµα; Πού θα
πάνε; Δεν διευκρινίζετε τίποτα από όλα αυτά. Εάν δεν εξασφαλι-
στεί ο χώρος όπου θα µεταφερθούν οι εγκαταστάσεις, πότε θα
πάνε, µε ποια διαδικασία, µε ποια σύµβαση παραχώρησης, κατά
την άποψή µας δεν πρέπει να γίνει καµµία κατεδάφιση εγκατά-
στασης του ΕΑΚΝ. 

Από αυτή την άποψη λοιπόν εµείς ως ΚΚΕ θα παλέψουµε µαζί
µε τους εργαζοµένους, µε όλο τον αθλητικό κόσµο, µαζί µε τα
σωµατεία, έτσι ώστε να διεκδικήσουν το αυτονόητο, να υπάρ-
χουν σύγχρονες αθλητικές εγκαταστάσεις που να καλύψουν στο
σύνολο τις πραγµατικές αθλητικές ανάγκες για την εκγύµναση
των νέων ανθρώπων σε όλη την ευρύτερη περιοχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
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Αγαπητέ κύριε Συντυχάκη, στην πρωτολογία µου αναφέρθηκα
στα των εργαζοµένων και σε αυτό που κι εσείς ψηφίσατε. Δεν ξέ-
ρατε τι ψηφίζατε; Αν λοιπόν δεν ξέρετε, εγώ έχω καταθέσει τα
Πρακτικά αυτό το οποίο περιλαµβάνουν οι διατάξεις τις οποίες
περιέγραψα νωρίτερα και ενηµερωθείτε τι ψηφίσατε, σε τι συµ-
φωνήσατε και που σήµερα, αν έχω καταλάβει σωστά, το αµφι-
σβητείτε ή τέλος πάντων δεν ξέρετε ακριβώς τι να πείτε και
µιλάτε γενικόλογα. Εγώ είµαι στη διάθεσή σας, αν δεν καταλα-
βαίνετε κάτι, ευχαρίστως να σας το εξηγήσω κι από κοντά.

Σε ό,τι αφορά το beach volley, επειδή αναφερθήκατε και σε
αυτό, κύριε Συντυχάκη, πείτε στους συνεργάτες σας να σας ενη-
µερώνουν σωστά. Δεν ανήκει στο Υπουργείο Αθλητισµού. Παρ’
όλα αυτά όµως, έχουµε ήδη κινήσει διαδικασίες, χωρίς να είναι
αρµοδιότητά µας, χωρίς στον τοµέα ευθύνης µας, χωρίς να ανή-
κει στον Άγιο Κοσµά, όπως το είπατε νωρίτερα. Έχουµε ήδη κι-
νήσει διαδικασίες στη διοίκηση του Αγίου Κοσµά, σε συνεργασία
µε τους Αντιπεριφερειάρχες της Περιφέρειας Αττικής για να ανα-
ζητήσουµε το καθεστώς το ιδιοκτησιακό, σε ποιο επίπεδο υπάρ-
χει, πού βρίσκεται, σε ποια φάση είναι, έτσι ώστε να κάνουµε
κινήσεις αξιοποίησης. Διότι ναι, όντως, είναι µία ακόµα ολυµ-
πιακή εγκατάσταση η οποία πρέπει να αξιοποιηθεί. 

Λυπάµαι, αλλά µετά από δεκαεπτά ολόκληρα χρόνια το σύ-
νολο των ολυµπιακών εγκαταστάσεων παίρνει τον δρόµο του, µε
πολύ κόπο και φυσικά µε εντελώς διαφορετικά δεδοµένα πριν
από αρκετά χρόνια. Και το κάνουµε εµείς, η Κυβέρνησή µας, η
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Μη µας ψέγετε λοιπόν για
κάτι το οποίο δεν είναι αρµοδιότητά µας, παρ’ όλα αυτά όµως το
κάνουµε, γιατί  καταλαβαίνουµε την αξία του. 

Σε ό,τι αφορά τη συντήρηση, αναβάθµιση και αξιοποίηση των
ολυµπιακών εγκαταστάσεων, σας λέµε και πάλι ότι είναι βασικός
πυλώνας της πολιτικής µας συνολικότερα και ειδικότερα του
Αγίου Κοσµά. Εργαζόµαστε µαζί µε τους εργαζοµένους, όχι απέ-
ναντι, όχι αλλού αυτοί, αλλού εµείς, καµµία σχέση. Είµαστε µαζί
µε τους εργαζοµένους και εργαζόµαστε για την αξιοποίηση των
ολυµπιακών εγκαταστάσεων, όπως για παράδειγµα το Ολυµ-
πιακό Χωριό. Σας ξεφεύγει, αλλά δεκαεπτά χρόνια ήταν ξεχα-
σµένο στον ΟΑΕΔ. Εµείς και το πήραµε και συστήσαµε νοµικό
πρόσωπο και έχουµε ήδη ξεκινήσει διαδικασίες συντήρησης και
ένα πρόγραµµα εξαιρετικά σηµαντικό, που ευχαρίστως αν µε ρω-
τήσετε να σας το ανακοινώσω σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. Για
την Παιανία δεκαεπτά ολόκληρα χρόνια, το Σπίτι του Στίβου, το
Σπίτι του Βόλεϊ, ξεχασµένα. Ολοκληρώσαµε µαζί µε την περιφέ-
ρεια και τον δήµο τις µελέτες. Μάλιστα έχουµε ολοκληρώσει και
τα τεύχη δηµοπράτησης, Επίσης, Σχιστό.

Πάµε στον Άγιο Κοσµά. Σας το έχω ξαναπεί, δεν µε ακούτε,
δεν πειράζει, θα το επαναλάβουµε. Μια χαρά είναι, γιατί εµένα
µε βολεύει να µαθαίνει ο κόσµος και να ακούει κι αυτός που δεν
έχει ακούσει προηγούµενες συζητήσεις µας. Σε ό,τι αφορά τον
Άγιο Κοσµά, έχουµε υπογράψει µνηµόνιο συνεργασίας µε τη
«LAMDA DEVELOPMENT» για τη µεταφορά των αθλητικών εγκα-
ταστάσεων από τον Άγιο Κοσµά στο Ελληνικό.

Προβλέψαµε ότι δεν θα παραδίδουµε καµµία εγκατάσταση,
εάν δεν παραλαµβάνουµε νωρίτερα την αντίστοιχη εγκατάσταση
στον χώρο του Ελληνικού ή αν δεν αξιοποιείται άλλη ολυµπιακή
εγκατάσταση αντισταθµιστικά, όπως για παράδειγµα, γίνεται µε
τις πισίνες, µε το µεγαλύτερο κολυµβητικό συγκρότηµα στο
ΟΑΚΑ που ολοκληρώνεται εντός ολίγων εβδοµάδων µε χρηµα-
τοδότηση από τη «LAMDA DEVELOPMENT» και µετά από στενή
συνεργασία και µνηµόνιο και συµφωνητικά τα οποία έχουµε υπο-
γράψει µε απόλυτη διαφάνεια.

Παράλληλα, όµως, υλοποιούµε έργα επισκευής και συντήρη-
σης των αθλητικών εγκαταστάσεων του Αγίου Κοσµά για την
άρτια και ασφαλή λειτουργία τους. Συνοπτικά, σας αναφέρω τις
κυριότερες εργασίες που έχουν γίνει για επισκευές, συντήρηση,
καθώς και αγορές προµήθειας στον Άγιο Κοσµά: 

Πρώτον, στις κεντρικές εγκαταστάσεις µετά από δεκαοχτώ
χρόνια πραγµατοποιήθηκαν εργασίες επισκευής των σκεπών και
των υδρορροών στις οροφές όλων των αθλητικών εγκαταστά-
σεων των κλειστών προπονητηρίων, ενώ ταυτόχρονα αναβαθµί-
στηκε το επίπεδο άνεσης φωτισµού και είχαµε πλήρη αντικατά-
σταση λαµπτήρων. 

Επισκευάστηκαν οι σάουνες µετά από πάρα πολλά χρόνια στο
κλειστό προπονητήριο γυµναστικής και στο κλειστό προπονητή-
ριο άρσης βαρών. Έχουν γίνει εργασίες συντήρησης και επι-
σκευής των κλιµατιστικών µονάδων τόσο στις αθλητικές εγκατα-
στάσεις, όσο και στα συγκροτήµατα του ξενώνα, όπου φιλοξε-
νούνται οι αθλήτριες και οι αθλητές των εθνικών οµάδων. Παράλ-
ληλα, προκειµένου οι αθλητές να προπονούνται σε αξιοπρεπείς
συνθήκες, µετά από δεκαοχτώ χρόνια εγκατάλειψης, αγοράστη-
καν και τοποθετήθηκαν είκοσι έξι κλιµατιστικά τύπου ντουλάπας
στα κλειστά προπονητήρια και τριάντα έξι κλιµατιστικά τύπου
split στο συγκρότηµα των ξενώνων. 

Έγιναν εργασίες µόνωσης των ορόφων του συγκροτήµατος
των ξενώνων, προµήθεια ηλιακών θερµοσιφώνων και εργασίες
συντήρησης. Ικανοποιήθηκε ένα πάγιο αίτηµα των αθλητών και
αθλητριών που διαµένουν στους ξενώνες για τη δωρεάν πρό-
σβαση στο διαδίκτυο στο συγκρότηµα του ξενώνα, καθώς και
στα γραφεία διοίκησης του ΕΑΚΝ Αγίου Κοσµά. Πραγµατοποι-
ήθηκαν εργασίες για την αποκατάσταση των εξεδρών του ανοι-
χτού προπονητηρίου στίβου, την τοποθέτηση σκιάστρου σε
αυτές, καθώς και τον επαναχρωµατισµό των υποστηρικτικών
χώρων των αθλητικών εγκαταστάσεων του Αγίου Κοσµά. 

Τοποθετήθηκε τεχνητός χλοοτάπητας στα γήπεδα ποδοσφαί-
ρου και προστατευτικό πάνελ που δεν υπήρχε για πάρα πολλά
χρόνια. Είχαµε την προµήθεια αθλητικού υλικού και όργανα γυ-
µναστικής, τα οποία τοποθετήθηκαν εντός των κλειστών προπο-
νητηρίων για χρήση από τους αθλητές και τις αθλήτριες -για
πολλά χρόνια ήταν αίτηµά τους και κανένας δεν το είχε ικανο-
ποιήσει µέχρι σήµερα. 

Έχουµε την ολική ανακαίνιση στο ανοικτό γήπεδο αντισφαίρι-
σης, εργασίες συντήρησης στον τάπητα, αντικατάσταση φιλέ και
τοίχου εκµάθησης. Στο κλειστό προπονητήριο πυγµαχίας αντι-
καταστάθηκε το φθαρµένο τµήµα της οροφής, τοποθετήθηκε
τέντα που ζήτησαν οι αθλητές και οι αθλήτριες και πραγµατοποι-
ήθηκε ολική αντικατάσταση του ξύλινου δαπέδου. Το προπονη-
τήριο κατέστη λειτουργικό, για να καλύψει τις αυξηµένες
ανάγκες αθλητών και αθλητριών των εθνικών οµάδων πυγµαχίας. 

Πραγµατοποιήθηκαν εργασίες για την αντικατάσταση και επι-
σκευή των πλατό στο κλειστό προπονητήριο της άρσης βαρών.
Πραγµατοποιήθηκαν εργασίες συντήρησης των σωληνώσεων,
των φίλτρων καθαρισµού, καθώς και συντήρησης των αντλιών
και των καυστήρων του συγκροτήµατος των κολυµβητηρίων, στο
λεβητοστάσιο, την υπαίθρια δεξαµενή και στο κλειστό καταδυ-
τήριο -και αναφέροµαι σε αυτές που λειτουργούν, στη µία που
λειτουργεί σταθερά και στη δεύτερη που έχει πάρα πολλά χρόνια
µε προβλήµατα και άλλοτε λειτουργεί και άλλοτε όχι- και οι δύο
είναι κλειστές. Παρ’ όλα αυτά, ολοκληρώνονται δώδεκα κολυµ-
βητικές πισίνες αντισταθµιστικά από την «LAMDA DEVELOP-
MENT» στο ΟΑΚΑ. 

Έγιναν, επίσης, όλες οι εργασίες συντήρησης στα όργανα της
παιδικής χαράς του αθλητικού κέντρου που έχει µεγάλη επισκε-
ψιµότητα και πραγµατοποιήθηκαν οι απαραίτητες ενέργειες για
την πιστοποίηση από εγκεκριµένο φορέα πιστοποίησης. 

Και πάµε στο κλειστό κολυµβητήριο Πειραιά «Πέτρος Καπαγέ-
ρωφ». Έγινε ολική αντικατάσταση των σωληνώσεων κυκλοφο-
ρίας του νερού, του λεβητοστάσιου του κολυµβητηρίου και
συντήρηση των αντλιών και των καυστήρων του κολυµβητηρίου
µετά από πενήντα χρόνια. Όπως το ακούσατε, µετά από πενήντα
ολόκληρα χρόνια! 

Ξεκίνησε τον Δεκέµβριο η διαγωνιστική διαδικασία για την
προµήθεια πίνακα αποτελεσµάτων και αµέσως µετά, βατήρων
εκκίνησης, πάγιο αίτηµα και της εθνικής µας οµάδας.

Ολοκληρώνεται εντός των ηµερών η προµήθεια αθλητικού υλι-
κού, αντικυµατικοί διάδροµοι κολύµβησης του κολυµβητηρίου.

Δηµιουργήθηκε αίθουσα συναντήσεων των αθλητών και προ-
πονητών που θα καλύπτει τις ανάγκες των εθνικών οµάδων πόλο
και κολύµβησης, καθώς και των σωµατείων. 

Ξεκίνησαν οι εργασίες σχετικά µε την εκπόνηση µελέτης για
τη συνολική ενεργειακή αναβάθµιση του κλειστού κολυµβητη-
ρίου.

Και πάµε τελευταία στον ναυταθλητικό λιµένα Μικρολίµανο -
που και αυτό ανήκει στον Άγιο Κοσµά-, όπου είχαµε προγραµµα-
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τικές εργασίες για τη συντήρηση του κτηρίου του πρώην ΕΚΙΠ,
µετά από το πέρας της ανάπλασης του χώρου από τον Δήµο Πει-
ραιά.

Κύριε Συντυχάκη, οι συνολικές δαπάνες των δύο τελευταίων
ετών για τη συντήρηση των εγκαταστάσεων του Αγίου Κοσµά ξε-
περνούν τις 500.000 ευρώ και στο ποσό αυτό δεν υπολογίζουµε
τις δαπάνες για τους διαγωνισµούς που είναι σε εξέλιξη, όπου
και εκεί ξεπερνούν τις 500.000 ευρώ τα χρήµατα που έχουν δα-
πανηθεί για όλους τους διαγωνισµούς αυτούς.

Το έχω ξαναπεί και το λέω για άλλη µια φορά απ’ αυτό το
Βήµα: Είµαι υπερήφανος για το έργο που έχει γίνει για τη συν-
τήρηση και την αναβάθµιση των αθλητικών υποδοµών την πε-
ρίοδο της θητείας µας, µόλις σε τριάντα µήνες. Παραλάβαµε
εγκαταλειµµένες και κατεστραµµένες σε πολύ µεγάλο βαθµό εγ-
καταστάσεις. Δουλεύουµε, όµως, όλοι, εργαζόµενοι, διοικήσεις,
Υπουργείο, στελέχη του Υπουργείου για να κάνουµε το καλύτερο
στον λιγότερο χρόνο που µπορούµε, δηλαδή να παραδώσουµε
συνολικά όχι µόνο εγκαταστάσεις που ανήκουν σε εµάς, αλλά
εγκαταστάσεις που ανήκουν και στους δήµους και που µέσα από
τα προγράµµατα, είτε το «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ II» είτε το «ΑΝΤΩΝΗΣ
ΤΡΙΤΣΗΣ», σε συνεργασία µε το Υπουργείο Εσωτερικών, να χρη-
µατοδοτήσουµε όσο το δυνατόν περισσότερες εγκαταστάσεις
για να παρέχουµε όσο το δυνατόν περισσότερες ασφαλείς, σύγ-
χρονες και προσβάσιµες αθλητικές εγκαταστάσεις.

Και κάτι τελευταίο: Ξέρατε ότι στην Ελλάδα δεν γνωρίζαµε
µέχρι πρότινος τι εγκαταστάσεις έχουµε; Φαντάζοµαι ότι το ξέ-
ρατε ή αν δεν το ξέρατε, κακώς δεν το ξέρατε. Έπρεπε να ρω-
τήσετε τους συνεργάτες σας. Κι, όµως, η συγκεκριµένη ηγεσία
του Υπουργείου δουλέψαµε µε την ΚΕΔΕ, φτιάξαµε την πλατ-
φόρµα «Πέλοπας» και έχουµε, περίπου στο 80% και πλέον, ει-
κόνα των εγκαταστάσεων που διαθέτουν οι δήµοι στη χώρα µας,
πέρα από τις εγκαταστάσεις που καταγράψαµε µε πλήρη ανά-
λυση και που διαθέτει το Υπουργείο Αθλητισµού, που δεν είχαµε
ακριβή εικόνα των εγκαταστάσεων που διέθετε το Υπουργείο
Αθλητισµού, ούτε προσβασιµότητα ούτε αδειοδοτήσεις, αν
υπάρχουν. Τα ενεργειακά κ.λπ. ήταν δευτερευούσης σηµασίας,
όπως φάνηκε, γιατί δεν υπήρχε τίποτα. Πλέον έχουµε πλήρη ει-
κόνα. Αντίστοιχη δουλειά, µέσα από τον «Πέλοπα», γίνεται και
στις εγκαταστάσεις που ανήκουν στους δήµους. Έχουµε ήδη
απαντήσει σε ερώτηση, σε προηγούµενο χρόνο, στη Βουλή µε
στοιχεία τα οποία διαρκώς επικαιροποιούνται. 

Είµαστε στη διάθεσή σας, αν το επιθυµείτε, να έλθουµε εδώ
πέρα, να καταθέσετε µια ερώτηση και να σας καταθέσω όλα τα
στοιχεία που προκύπτουν µέσα από τον «Πέλοπα», δηλαδή τι εγ-
καταστάσεις έχουµε, σε τι άθληµα, σε τι κατάσταση, µε τι παλαι-
ότητα, ποιες είναι προσβάσιµες και ποιες όχι, ποιες είναι
ενεργειακά αναβαθµισµένες. Αποκτάµε, δηλαδή, ένα εκπληκτικό
εργαλείο και για το Υπουργείο Αθλητισµού και για το Υπουργείο
Εσωτερικών και για το Υπουργείο Περιβάλλοντος, αλλά και γενι-
κότερα για όλους τους εµπλεκόµενους στην αυτοδιοίκηση Α’ και
Β’ βαθµού, διότι έτσι ξέρουµε άπαντες τι έχουµε, Αν θέλουµε να
κάνουµε στρατηγική ανάπτυξης κάποιου αθλήµατος, θα έχουµε
εικόνα των εγκαταστάσεων και δεν θα λειτουργεί το «µου είπαν,
σου είπαν, του είπαν» ή ο βαθµός συµπάθειας που µπορεί να έχει
ένας Υπουργός µ’ έναν δήµο. Όχι, θέλουµε να κάνουµε πραγµα-
τική ανάπτυξη και φυσικά τα στοιχεία του «Πέλοπα» θα είναι προ-
σβάσιµα σε όλους. 

Μη βιαστείτε να πείτε ότι είναι δικό µου εργαλείο. Το έχετε ξα-
ναπεί για το µητρώο ερασιτεχνικών σωµατείων –το θυµάστε- και
«την πατήσατε», διότι το µητρώο ερασιτεχνικών σωµατείων έχει
αγκαλιαστεί απ’ όλους τους υγιείς και νοικοκύρηδες εκπροσώ-
πους των σωµατείων. Τότε µας αµφισβητήσατε. Τότε είπατε βα-
ριές κουβέντες. Κι, όµως, σήµερα η υγιής αθλητική κοινότητα το
επικροτεί, στηρίζεται από την πολιτεία και µε οικονοµική ενί-
σχυση και συν τοις άλλοις οι νοικοκύρηδες απέκτησαν λόγο και
ρόλο και το χαιρόµαστε αυτό και βοηθάµε µε κάθε τρόπο να αυ-
ξηθεί ο αριθµός των τακτοποιηµένων ενεργών ερασιτεχνικών σω-
µατείων που γράφονται στο µητρώο. 

Βεβαίως, είµαι στη διάθεσή σας οποτεδήποτε χρειαστεί, κύριε
συνάδελφε. Οποιαδήποτε στιγµή καταθέσετε εκ νέου ερώτηση
για οποιοδήποτε άλλο θέµα, είµαστε εδώ να απαντήσουµε και σε

εσάς, αλλά και σ’ όσους µας παρακολουθούν.
Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ κι εγώ.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, υπήρξε πιθανά

µια σηµαντική παραποίηση από την πλευρά του Υπουργού. Κα-
τέθεσε στα Πρακτικά …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, αυτό
δεν επιτρέπεται, το ξέρετε πολύ καλά. Θα σας δώσω, όµως, για
µισό λεπτό τον λόγο, σας παρακαλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Μια ερώτηση στον Υπουργό,
όχι τίποτα περισσότερο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ωραία, κάντε την ερώ-
τηση στον Υπουργό. Δεν ξέρω αν θέλει ο ίδιος να απαντήσει.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Εάν το ΚΚΕ καταψήφισε επί της
αρχής το σχέδιο νόµου ή εκτός από την καταψήφιση επί της
αρχής του σχεδίου νόµου καταψήφισε και τη συγκεκριµένη διά-
ταξη για τη µετάταξη των εργαζοµένων στη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού. Μια απάντηση από τον Υπουργό µόνο γι’ αυτό.

Επαναλαµβάνω: Από την απάντηση του κυρίου Υπουργού θα
καθοριστεί εάν πρόκειται για παραποίηση ή όχι των λεγοµένων
µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, µόνο
σ’ αυτό θα απαντήσετε, σας παρακαλώ.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Κύριε Συντυχάκη, άρθρο 23 ν.4726/2020. Έχει ψη-
φιστεί από το ΚΚΕ. Δεν λέω επί της αρχής, λέω για το συγκεκρι-
µένο άρθρο. Μάλιστα, είχατε εκφραστεί και θετικά για την
αποκατάσταση των εργαζοµένων. Δείτε καλύτερα, σας παρα-
καλώ, τα Πρακτικά εκείνης της περιόδου, τι είχατε πει, τι είχατε
καταθέσει και τι ψηφίσατε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Να λέµε, όµως, την αλήθεια,
έτσι; Για τους εργαζόµενους τη διάταξη την είχαµε ψηφίσει. Εί-
χαµε καταψηφίσει επί της αρχής το σχέδιο νόµου. Το να κατα-
ψηφίσεις επί της αρχής ένα σχέδιο νόµου που είναι αντιαθλητικό
δεν σηµαίνει ότι σε επιµέρους άρθρα δεν µπορεί να υπάρξει συµ-
φωνία. Στη συγκεκριµένη διάταξη το ΚΚΕ ψήφισε, άρα να µην
παραποιείτε την αλήθεια.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Κυρία Σακοράφα, θα αναγκαστώ να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, κλεί-
νουµε µ’ αυτό, σας παρακαλώ.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ για τον χρόνο.

Κύριε Συντυχάκη, ήµουν πολύ σαφής. Το ΚΚΕ συντάχθηκε µ’
αυτήν τη διάταξη που αποκαθιστά πλήρως τους εργαζόµενους
στον Άγιο Κοσµά. Αυτό είπα στην πρωτολογία µου, αυτό επανα-
λαµβάνω και τώρα. Πού καταλάβατε το λάθος; Μάλλον δεν κα-
ταλάβατε εσείς τι ψηφίσατε τώρα και προσπαθείτε «να τα γυ-
ρίσετε».

Ψηφίσατε υπέρ µιας διατάξεως µε την οποία η πολιτεία και η
Κυβέρνησή µας προέβλεψε την πλήρη αποκατάσταση όλων των
εργαζοµένων, όλων των βαθµίδων µε όποια σχέση, την επόµενη
µέρα που ο Άγιος Κοσµάς θα µετεξελιχθεί. Είµαστε σαφείς. Κι
εσείς αυτή τη διάταξη την υπερψηφίσατε. Τι δεν καταλάβατε; Το
«επί της αρχής» ή «για άλλες διατάξεις»; Εγώ αναφέρθηκα συγ-
κεκριµένα στο άρθρο 23 του ν.4726. Το ΚΚΕ τότε συντάχθηκε κι
εσείς ήσασταν υπέρ. Σήµερα µας ψέγετε γιατί δεν έχουµε προ-
βλέψει. Μάλλον δεν καταλάβατε τι ψηφίσατε. Παρ’ όλα αυτά, δεν
πειράζει, έστω και µε έναν χρόνο καθυστέρηση καλό είναι που
το καταλάβατε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Στην αρχή είπατε ότι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι,

ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 11.00’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 24
Ιανουαρίου 2022 και ώρα 14:00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος, κοινοβουλευτικό έλεγχο: α) συζήτηση της µε αριθµό
7/4 29-12-2021 επίκαιρης επερώτησης της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής προς τους Υπουργούς Οικονο-
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µικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Εργασίας και Κοινω-
νικών Υποθέσεων, µε θέµα «Πλήρης απραξία της Κυβέρνησης

µπροστά στο “τσουνάµι” της ακρίβειας και της αισχροκέρδειας»
και β) συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.
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